
28248 
 
  Lijst van vragen en antwoorden 
  Vastgesteld     
 
De vaste commissie voor Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen heeft  ter 
voorbereiding op het algemeen overleg over onregelmatigheden bekostiging in het 
(hoger) onderwijs (28248, nr. 1) de volgende vragen ter beantwoording aan de 
minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen voorgelegd. De minister heeft 
de vragen bij brief van.. beantwoord. Vragen en antwoorden staan hieronder 
afgedrukt. 
 
De voorzitter van de commissie, 
 
Van de Camp 
 
De griffier van de commissie, 
 
Coenen 
 
Nr Vraag 
Algemeen Blz 
  
 
1 
Hoe beoordeelt de minister de rol die de interne registeraccountants van de 6 
in opspraak geraakte hogescholen hebben gespeeld? Is de minister nagegaan of de 
interne accountants van de hogescholen op de hoogte waren van mogelijke 
frauduleuze praktijken. Hebben deze accountants nooit aan de bel getrokken dat 
er mogelijk regels werden opgerekt? 
 
Antwoord:  
De hogescholen hebben zelf geen interne accountantsdienst. De controle van de 
financiële verantwoording is opgedragen aan externe registeraccountants. 
Conform het controleprotocol is de jaarrekeningcontrole gericht op de juiste 
weergave van financiële informatie inclusief de naleving van de 
bekostigingvoorwaarden. De vraag richt zich op het feit of deze accountants 
voldoende gepresteerd hebben. Bij de controle van de studentengegevens, die 
steekproefsgewijs wordt uitgevoerd, is nagegaan of de studentendossiers voldoen 
aan de eisen. Deze eisen betreffen: aanwezigheid van een 
inschrijvingsformulier, bewijs collegegeldbetaling, bij buitenlandse studenten 
een kopie van het paspoort en bij niet EG-ingezetenen een Machtiging tot 
voorlopig verblijf van de IND.  Uit deze controles zijn geen signalen naar 
voren gekomen om diepgaander onderzoek te verrichten. Ook mijn 
accountantsdienst heeft de afgelopen jaren bij de reviews niet vastgesteld dat 
de controle door de accountants van de instellingen niet aan de maat zou zijn. 
 
Alle instellingen hebben in de door u gevraagde jaren een goedkeurende 
verklaring bij hun jaarrekening ontvangen. De waarde daarvan heb ik hiervoor 
uiteengezet. Accountantscontrole is geen garantie dat fraude altijd ontdekt 
wordt. Er is geen contact met het NIVRA op dit punt.  
 
  
2 
Hoe beoordeelt de minister de rol van de externe registeraccountants van de 6 
in opspraak geraakte hogescholen? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 1  
 
3 
Tot welke accountantskantoren behoren de externe accountants die ingehuurd zijn 
door de 6 hogescholen? Hebben deze registeraccountants en hun organisaties 
nooit onregelmatigheden geconstateerd met betrekking tot de bekostigingsregels? 
 



Antwoord : 
De accountantskantoren die de controles bij de 6 hogescholen hebben verricht 
zijn PricewaterhouseCoopers N.V. Accountants en KPMG Accountants N.V. Deze 
accountantskantoren hebben mij geen onjuistheden met betrekking tot de 
bekostigingsregels gemeld.  
   
 
4 
Hoe beoordeelt de minister de rol van de registeraccountants op zijn 
ministerie? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 1. 
   
 
5 
Kan de minister de controleprotocollen voor het hbo aan de Tweede Kamer 
toezenden? Hoe zien de gewijzigde controleprotocollen eruit? 
 
Antwoord: 
Het controleprotocol 2001 treft u aan in Bijlage-1. Hoofdstuk 3 van dit 
controleprotocol geeft een uitvoerig overzicht van de controle-items bij de 
bekostigingsgegevens. De controle omvat toezicht op de juistheid en 
volledigheid van de voor de bekostiging relevante studentengegevens zoals de 
rechtmatigheid van de inschrijving, doorstroom en uitstroom. De door mij 
ingestelde taskforce rekenschap zal  nadere voorstellen doen voor verdere 
aanscherping van de controle.  
   
6 
Hoe kijkt de minister aan tegen de goedkeurende verklaringen afgegeven door de 
externe accountants? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 1. 
   
7 
Hebben alle 6 hogescholen over de jaren 1998 t/m 2001 een goedkeurende 
verklaring gekregen? 
 
Antwoord: 
Over 1998, 1999 en 2000 zijn goedkeurende accountantsverklaringen bij de 
jaarrekening afgegeven. De accountantsverklaringen over het jaar 2001 zijn nog 
niet in mijn bezit. 
Over de bekostigingsgegevens is voor alle 6 hogescholen eveneens een 
goedkeurende accountantsverklaring ontvangen, conform hoofdstuk 3 uit het 
controleprotocol Hogescholen.  Er zijn bij deze verklaringen geen bevindingen 
en – indien van toepassing, zoals aangegeven in het controleprotocol – ook geen 
bijlagen waarin de accountant aangeeft dat de instelling onjuistheden bij de 
bekostigingsgegevens niet kan of wil corrigeren.  
   
8 
Wat is volgens de minister een goedkeurende verklaring tegenwoordig waard? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 1. 
   
9 
Is er contact met het NIVRA over de kwaliteit van goedkeurende verklaringen? Zo 
ja, kan de Tweede Kamer hierover worden geïnformeerd? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 1. 
   
10 
Heeft de HBO-raad ooit aangegeven dat de controleprotocollen goed waren? 



 
Antwoord: 
Alvorens het controleprotocol vast te stellen wordt dit voorgelegd aan 
vertegenwoordigers van hogescholen, de HBO-raad en afgevaardigden van de 
betrokken accountantskantoren. De HBO-raad  heeft geen bezwaren kenbaar 
gemaakt. 
   
11 
Zijn er hogescholen geweest die hebben aangegeven dat de controleprotocollen 
niet goed waren? 
 
Antwoord: 
Eén hogeschool heeft opmerkingen geplaatst bij enkele conceptteksten. Dit 
betrof het oormerken van aanvullende subsidies, de juistheid van USZO-gegevens 
en een vraag over het gebruik van de bekostigingstelling per 1-10-2002 voor het 
proefdraaien van de voorgenomen herziening van de bekostiging op basis van 
studiepunten en behaalde diploma’s.  
   
12 
Kan de minister dieper ingaan op zijn ideeën over de controlestructuur? 
 
Antwoord: 
De wijziging in de aanpak van de controlestructuur zal plaatsvinden op basis 
van de analyses van de taskforce rekenschap. Dit betekent dat de 
accountantsdienst meer ingezet gaat worden vanuit een risicogerichte aanpak met 
specifieke opdrachten. Deze gewijzigde aanpak zal van kracht zijn voor alle 
onderwijssectoren en zal voor het eerst betrekking hebben op de controle van de 
jaarrekening 2002. Daarnaast verwijs ik naar het antwoord op vraag 68.  
   
13 
Wanneer verwacht de minister dat het onderzoek van het OM is afgerond? 
 
Antwoord: 
Dat kan ik niet beoordelen. Dat is afhankelijk van  aard, diepgang en 
constateringen van het onderzoek door het OM. Inmiddels heeft het OM mij 
bericht dat de opdracht tot nader onderzoek is verstrekt aan het parket te 
Rotterdam. 
   
14 
Hoe geeft de minister van Economische Zaken het geïnitieerde rijksbreed 
ingezette beleid tot vergaand onderscheid tussen publieke en private middelen 
vorm? 
 
Antwoord: 
Als uitvloeisel van het rijksbrede beleid tot verdergaand onderscheid tussen 
publieke en private middelen is in 2001 op mijn departement een projectgroep 
ingesteld die zich heeft beziggehouden met de vraag of een verdere 
administratieve scheiding van publieke en private uitgaven gewenst is voor de 
sectoren wo, hbo en bve. Het door de projectgroep gegeven antwoord op deze 
vraag luidt bevestigend. Voor het vervolg verwijs ik naar het antwoord op de 
volgende vraag.  
   
15 
De minister geeft aan dat de afgelopen jaren op financieel-technisch vlak veel 
is gebeurd zoals bijvoorbeeld aanscherping richtlijnen jaarstukken, 
aanscherping informatieplicht, aanscherping controleprotocollen en aanscherping 
sanctiebeleid.  
Kan hieruit worden afgeleid dat in de periode ervoor er zaken niet goed waren 
geregeld? Wat waren de gevolgen? 
 
Antwoord: 
De richtlijnen en procedures voor de verantwoording en de controle zijn 
voortdurend onderwerp van verbetering. Zo zijn de richtlijnen voor het 
financieel jaarverslag onlangs aangescherpt en meer in overeenstemming gebracht 
met de bepalingen en terminologie uit BW II, titel 9.  Daarnaast worden recente 



ontwikkelingen rond de Raden van Toezicht gevolgd. De richtlijnen voor het 
jaarverslag zijn recentelijk aangescherpt om voor de universiteiten, 
hogescholen en bve-instellingen een beter houvast te kunnen bieden bij de aard, 
kwantiteit en kwaliteit van de verantwoording van niet-financiële zaken. Medio 
vorig jaar is door mij een sanctieregeling gepubliceerd, waarin duidelijk is 
aangegeven wanneer door mij sanctie wordt opgelegd indien een instelling in 
gebreke blijft bij de aanlevering van voor de bekostiging relevante bescheiden 
Verder is met ingang van de bekostiging 2000, peildatum 1-10-1998, de 
informatieuitwisseling ten aanzien van de bekostigingsgegevens tussen de 
scholen, de IB-Groep en Cƒi , aangescherpt (procesmodel 2000). Bij de 
informatie uitwisseling wordt vanaf de bekostiging 2000 gebruik gemaakt van 
controleberekeningen waarmee vastgesteld wordt dat de door de accountant 
geverifieerde gegevens overeenkomstig zijn opgenomen in het Centraal Register 
Inschrijvingen Hoger Onderwijs bij de IB-Groep en dienoverenkomstig door Cƒi 
worden gebruikt voor de berekening van de bekostiging.   
   
16 
Kan de minister aangeven welke personen in de Taskforce Rekenschap zitten, 
naast de voorzitter Van Lunteren? Hoe groot is deze Taskforce? Kan de Taskforce 
alle genoemde taken aan, waarvan de hbo-fraude een extra taak is, naast 
bijvoorbeeld de invoering van het onderwijsnummer? Hoeveel gaat deze Taskforce 
kosten? 
 
Antwoord: 
De Taskforce Rekenschap bestaat uit een Stuurgroep en een Werkgroep. De 
Stuurgroep staat onder voorzitterschap van de heer mr. J.N. van Lunteren van 
het Expertise Centrum. De Werkgroep staat onder voorzitterschap van de 
plaatsvervangend directeur van de directie Financieel-Economische Zaken van 
OCenW. Van de Stuurgroep zijn lid de directeur van de Accountantsdienst van 
OcenW, de hoofddirecteur CFI, de directeuren van de velddirecties PO, VO, BVE, 
HBO en WO, alsmede de plaatsvervangend directeur FEZ. Van de Werkgroep zijn lid 
medewerkers van de in de Stuurgroep opgenomen directeuren, alsmede twee van 
externe bureaus ingehuurde medewerkers. Een medewerker van de departementale F-
pool voert het secretariaat van de Taskforce. De directie FEZ levert de 
projectmanagementassistente. Voorts wordt de Taskforce ondersteund door het 
Expertise Centrum voor de methodische en conceptuele begeleiding van de 
Werkgroep bij het concipiëren van de rapportage een externe procesbegeleider. 
Daarmee komt de Taskforce op 22 leden, een aantal ondersteuners en een externe 
procesbegeleider. 
De taken waarvoor de Taskforce zich ziet gesteld worden niet alle 
tegelijkertijd uitgevoerd, zodat rekening kan worden gehouden met de 
beschikbare capaciteit. Voorts zullen ook andere personen of organisatie-
onderdelen veel werk verzetten dat verband houdt met of voortvloeit uit de 
werkzaamheden van de Taskforce. 
De verwachte uitgaven tot 1-5-02 bedragen ongeveer € 170.000,-. 
 
   
17 
De minister kondigt naast de gerechtelijke stappen, de mogelijkheden om zelf in 
te grijpen en een nota van wijziging van de wet zelfregulering geen stappen aan 
voor aanpassing van de WHW. Heeft de minister geen aanleiding kunnen vinden om 
dit te doen? Betekent dit dat er geen mazen in de huidige wetgeving zijn? Is 
het niet noodzakelijk om de procedure voor Vlaamse studenten en organisaties 
als OenO in betere banen te leiden? 
 
Antwoord:  
Met instemming van alle betrokkenen is mijn beleid erop gericht instellingen 
noodzakelijke ruimte te bieden. Ik zie op dit moment geen aanleiding gelet op 
hetgeen tot nu toe boven tafel is gekomen andere maatregelen te nemen dan de 
door de vraagsteller genoemde. Niet ondenkbaar is echter dat de activiteiten 
van de door mij ingestelde Taskforce Rekenschap en het intern onderzoek bij de 
instellingen voor hbo, wo en bve waarover ik u bij brief van 12 maart 2002 
informeerde, tot ander inzicht zullen leiden. Daar waar uit de informatie 
blijkt dat sprake is van onduidelijkheid over de juiste toepassing van de 
regels en die onduidelijkheid leidt tot verschil van inzicht zal ik de 



commissie van deskundigen, genoemd in de brief aan de instellingen die bij mijn 
hiervoor genoemde brief van 12 maart 2002 is gevoegd, vragen mij te adviseren 
in de vorm van een voorstel voor een eenduidige uitleg of eventueel een 
voorstel voor aanpassing van de regels. Ik zal terzake besluiten op basis van 
dat voorstel en na overleg met betrokkenen. 
Ik wijs er overigens wel op dat handelen in strijd met de wet of met de 
kennelijke bedoeling van de wetgever van een andere orde is dan het gebruik 
maken van de mazen in de wet. Het eerste kan maar hoeft niet onmiddellijk te 
leiden tot aanpassing van de wetgeving, het laatste wel. Het eerste vraagt met 
name om handhaving van de wet door middel van corrigerende maatregelen in 
strafrechtelijke of bestuursrechtelijke zin.  
   
18 
Wanneer kan de Tweede Kamer het nader forensisch onderzoek verwachten? 
 
Antwoord: 
Als u met de vraag bedoeld het aanvullend onderzoek dat ik heb laten instellen 
bij de Hogeschool van Amsterdam, de Hogeschool van Utrecht en de Hogeschool 
Brabant, dan kan ik u melden dat het onderzoek gaande is. De accountantsdienst 
plant voor het onderzoek nog een termijn van ca. 6 weken.  
   
19 
Heeft het forensisch onderzoek nog duidelijkheid gegeven omtrent het handelen 
van de Raden van Toezicht van de hogescholen alsmede van de Colleges van 
Bestuur? 
 
Antwoord: 
Neen, het onderzoek door het OM zal de vraag moeten beantwoorden of Raden van 
Toezicht dan wel Colleges van Bestuur in strijd met de wetgeving gehandeld 
hebben  
   
20 
Heeft de minister inzicht of ook de leden van de Raden van Toezicht  alsmede de 
leden van de Colleges van Bestuur door het OM onder de loep worden genomen? 
 
Antwoord:  
Neen, het is aan het OM om te bepalen wie eindverantwoordelijk is voor een 
strafbaar feit.  
 
   
21 
Welke rol zal het NIVRA gaan spelen met betrekking tot het handelen van de 
diverse accountants die een rol in dit proces hebben gespeeld? 
 
Antwoord: 
Het NIVRA heeft geen rol in het toezicht op het individueel handelen van 
accountants. Op dit moment is er wel een werkgroep “rechtmatigheid” actief die 
o.a. een blauwdruk zal maken waaraan controleprotocollen moeten voldoen. 
 
22 
Welke van de genoemde onregelmatigheden zijn in strijd met de letter van de 
WHW? 
 
Antwoord: 
In bijlage 2 bij mijn brief van 27 februari 2002 heb ik aangegeven welke 
bevindingen van de Accountantsdienst naar mijn mening tot maatregelen zouden 
moeten leiden. Ik heb daarin ook willen aangeven welke onregelmatigheden mijns 
inziens als in strijd met de letter van de WHW moeten worden aangemerkt. Het 
gaat om de volgende zaken: 
• er wordt bekostiging gevraagd terwijl de instelling daarvoor geen of 

nauwelijks een onderwijsinspanning levert (strijd met de artikelen 1.9, 7.3, 
7.4); 

• een student wordt ingeschreven bij een instelling en voor bekostiging in 
aanmerking gebracht voor een initiële opleiding terwijl vanaf het begin vast 



staat dat hij daar niet het beoogde diploma kan behalen omdat de betreffende 
instelling niet bevoegd is tot het afgeven daarvan (strijd met de artikelen 
7.3 en 7.32, derde lid); 

• studenten zijn ingeschreven aan een Nederlandse instelling en voor 
bekostiging in aanmerking gebracht terwijl het onderwijs niet is verzorgd 
aan de instelling maar in het buitenland en daarmee aan een nevenvestiging 
terwijl daarvoor geen toestemming is verleend en ook niet had kunnen worden 
verleend aangezien de bevoegdheid toestemming te verlenen niet zo ver strekt 
dat het ook nevenvestigingen buiten de landsgrenzen zou kunnen betreffen. 
Het doel van de bepaling is immers een doelmatige spreiding van de 
opleidingen in Nederland te waarborgen. (strijd met artikel 7.17); 

• het machtigen van de opleidingscoördinator van O&O om vrijstellingen te 
verlenen in plaats van de examencommissie. De aard van de bevoegdheid 
(kwaliteitswaarborg) verzet zich hiertegen. (strijd met artikel 7.13, tweede 
lid, onder r); 

• instellingen hebben ten aanzien van het bi-diplomeringstraject genoegen 
genomen met een slechts gedeeltelijk adequate kwaliteitsbewaking, een van de 
centrale pijlers van de WHW (strijd met artikel 1.18).  

 
   
23 
Kan de minister ingaan op de invoering destijds van de wijziging van de 
bekostigingssystematiek van de Wet op het Hoger onderwijs en het 
Wetenschappelijk onderzoek? 
 
Antwoord: 
De bekostigingssystematiek voor HBO en WO is diverse malen gewijzigd, c.q. 
aangescherpt onder de WHW. Niet duidelijk is op welke wijziging de vraag 
betrekking heeft.  
   
 
24 
Wat is een distance learning overeenkomst? Welke partijen spelen bij deze 
overeenkomst een rol? 
 
Antwoord: 
De Distance Learning overeenkomst waarvan sprake is in het accountantsrapport 
is de overeenkomst tussen O&O en een hogeschool waarin O&O verantwoordelijk was 
voor de uitvoering van het onderwijs en de hogeschool voor de 
kwaliteitsbeheersing.  
   
 
25 
Waar dachten de studenten dat ze studeerden als ze volgens de constructie van 
OenO studeerden? Waren ze op de hoogte dat ze via een Nederlandse hogeschool 
studeerden? 
 
Antwoord: 
De Vlaamse studenten wisten dat ze studeerden aan de Vlaamse hogeschool en 
wisten ook dat ze waren ingeschreven bij  Nederlandse hogescholen.  
 
 
26 
Welke motieven spelen bij de studenten mee om via Nederland te studeren? 
 
Antwoord: 
De beweegreden van de Vlaamse studenten om via Nederland te studeren is dat zij 
met het Nederlandse hbo-getuigschrift direct in de tweede cyclus kunnen 
beginnen van het licentiaat. Door in een deeltijdopleiding van één jaar het 
hbo-getuigschrift te halen hoeft de Vlaamse gegradueerde nog maar twee in 
plaats van vier jaar over licentiaat te doen   
 
   
27 



Klopt de conclusie dat de studenten geen onderwijs volgden in Nederland? 
 
Antwoord: 
Ja, de Vlaamse studenten volgden geen onderwijs op locaties in Nederland, 
behoudens de Vlaamse studenten die het vierde jaar volgden bij de Hogeschool 
Brabant. Deze studenten volgden gedurende één dag een bedrijfssimulatie in 
Breda.  
 
 
28 
Hoe is de minister gekomen tot de 6 genoemde hogescholen? 
 
Antwoord: 
De opdracht aan de accountantsdienst is gebaseerd op het signaal dat ik op 14 
november 2001 van de klokkeluider heb ontvangen. Bij de analyse daarvan heeft 
de accountantsdienst in overleg met betrokkene vastgesteld wat onderwerp van 
onderzoek diende te zijn. Daaruit is de opdracht voortgevloeid om het onderzoek 
te richten op de bekostiging van buitenlandse studenten bij zes door de 
klokkeluider genoemde instellingen. 
   
 
29 
Heeft de in december 1996 opgestelde Regeling stimulering grensoverschrijdende 
samenwerking hoger onderwijs 1997-2000 mogelijke onregelmatigheden in de hand 
gewerkt?  
 
Antwoord: 
De Regeling stimulering grensoverschrijdende samenwerking hoger onderwijs 1997-
2000 is in 1996 vastgesteld door mijn ambtsvoorganger. Deze regeling is recent 
geëvalueerd door het CHEPS bij de Universiteit Twente. Het eindrapport heb ik 
aan uw Kamer toegezonden.  
Deze regeling moest nadrukkelijk grensoverschrijdende samenwerking tussen 
instellingen van hoger onderwijs bevorderen. Subsidieverlening was gericht op:  
• Structurele bestuurlijke en strategische samenwerking, die invulling kan 

krijgen via beleids-afstemming over ontwikkeling en vernieuwing van het 
onderwijsaanbod, inzet van personeel en het benutten van apparatuur, e.d. 

• Brede onderwijskundige samenwerking, die vorm kan krijgen via het 
ontwikkelen van gezamenlijke opleidingen gericht op bidiplomering, de 
organisatie van uitwisseling van personeel en van studenten e.d.; 

• Verankering van de taakuitvoering in de maatschappelijke, regionale 
omgeving.  

 
De evaluatie richtte zich primair op de effectiviteit van de regeling en 
ervaringen van betrokkenen.  
De hoofdconclusie uit dit onderzoek is dat de Regeling Stimulering Grensover-
schrij-dende Samenwerking Hoger Onderwijs 1997–2000 succesvol is: de grote 
meerderheid van de projec-ten is volgens de respondenten tot een goed einde 
gebracht (dat wil zeggen een grote mate van bereiking van de doelstellingen van 
de afzonderlijke projecten), dan wel zullen zij er met achter-stand komen. De 
respondenten op project- en instellings-niveau zijn over het geheel geno-men 
grotendeels of volledig tevreden met wat de projec-ten bereikt hebben. 
Knelpunten die door de instellingen werden gerapporteerd hadden betrekking op 
bestuurlijke aangelegenheden zoals verschillend commitment of gebrek aan 
wederkerigheid tussen en binnen de partnerinstellingen en hun (financiële) 
bijdragen. Daarnaast werden de verschillen in onderwijsstructuren, zoals veelal 
vastgelegd in wet- en regelgeving,  als problematisch ervaren: 
curriculumstructuur en –inhoud, de academische kalender, examen- en 
diplomaregelingen, verschillen in collegegeld en studiefinanciering.  
 
Uit de evaluatie komen geen signalen naar voren die op onregelmatigheden met 
bekostiging duiden. Ik wijs er echter met nadruk op dat indien er op dit vlak 
toch sprake mocht zijn van onregelmatigheden, deze naar voren zullen komen in 
de beantwoording van de vragenlijsten. De instellingen die aan deze regeling 
hebben deelgenomen zullen immers, aan de hand van de hen toegezonden 



vragenlijsten, ook een beoordeling moeten maken van de aard van de door hen 
geleverde onderwijsinspanning in relatie tot de beschikbare bekostiging.  
   
 
30 
De minister schrijft: Dit is in strijd met de situatie zoals die door de 
wetgever is beoogd. Is het ook in strijd met de letter van de wet of in strijd 
met de geest van de wet? 
 
Antwoord: 
De aangehaalde passage is te vinden in de paragraaf van bijlage 2 die handelt 
over de omvang van de onderwijsinspanning gerelateerd aan de bekostiging. Zoals 
ik al heb vermeld, acht ik het in strijd met de wet als er om bekostiging wordt 
gevraagd terwijl de instelling daarvoor geen of nauwelijks een 
onderwijsinspanning levert.  
 
   
31 
Wanneer wordt de nota van wijziging naar de Tweede Kamer gezonden? 
 
Antwoord: 
De nota van wijziging wordt op dit moment ambtelijk voorbereid. Zij wordt naar 
de Tweede Kamer gezonden zodra duidelijk is op welk moment de behandeling wordt 
voortgezet van wetsvoorstel 27 848 tot wijziging van de WHW, gericht op 
vermindering en vereenvoudiging van regelgeving en op verdere zelfregulering in 
het hoger onderwijs.  
 
   
32 
Heeft de inspectie de minister al geadviseerd in hoeverre er mogelijkheden zijn 
gebruik te maken van de bevoegdheden op grond van artikel 6.5 ten aanzien van 
de in het geding zijnde opleidingen? Neemt de minister hierbij ook zijn vraag 
of de bedoelde opleidingen in de toekomst in stand kunnen blijven? 
 
Antwoord: 
De inspectie heeft mij in deze kwestie nog niet geadviseerd. Ik acht het niet 
uitgesloten dat informatie van de inspectie mij aanleiding zal geven gebruik te 
maken van mijn bevoegdheden om rechten te ontnemen op grond van artikel 6.5.   
   
 
33 
Hoe wil de minister de teruggevorderde middelen inzetten voor het hoger 
beroepsonderwijs? 
 
Antwoord: 
Op dit moment kan ik nog geen uitspraken doen over de wijze waarop ik de 
teruggevorderde middelen wil gaan inzetten voor het HBO. Ik wil eerst bezien 
wat de uitkomst is van de actie die nu is ingezet met vragen aan de 
instellingen en de adviezen van de onafhankelijke commissie. Pas dan kan een 
deugdelijk besluit worden genomen over de hoogte van de uiteindelijke 
terugvordering en de wijze van inzet van de terug te vorderen middelen in het 
HBO. Het is wel mijn intentie om deze middelen terug te geven aan de 
instellingen die minder middelen hebben ontvangen als gevolg van het misbruik 
en oneigenlijk gebruik van andere instellingen.  
   
 
34 
Wanneer denkt de minister het onderzoek naar de constructie van gelijktijdig 
volgen van bekostigde opleiding en een niet bekostigde opleiding te hebben 
afgerond? 
 
Antwoord: 
Ik vraag mij af of aanvullend onderzoek nog aan de orde is. Ik heb reeds 
geconstateerd dat in het geval dat studenten die bij een hogeschool een 
masteropleiding volgen en tegelijkertijd voor één of meer deficiënte vakken 



ingeschreven staan voor een bekostigde opleiding, feitelijk geen opleiding in 
de zin van de WHW volgen. In al deze gevallen kunnen deze studenten dus niet 
voor bekostiging in aanmerking worden gebracht. Vooralsnog wacht ik de 
beantwoording van de vragenlijsten door de hogescholen af. Pas daarna zal ik de 
door mij noodzakelijk geachte maatregelen treffen.  
 
   
35 
Wanneer informeert de minister de Tweede Kamer of hij het wenselijk acht 
vormvoorschriften vast te stellen? 
 
Antwoord: 
Op basis van het rapport van de taskforce Rekenschap zal ik op korte termijn de 
Kamer hierover informeren. Ik verwijs ook naar het antwoord op vraag 110 
hieronder. 
 
 
36 
Hoe zit de hbo-bekostiging in elkaar? Wat krijgt de instelling per student per 
jaar, hoe groot is de diplomabonus die een instelling kan krijgen per student, 
en wanneer wordt die verstrekt en kan die nog variëren in hoogte? 
 
Antwoord: 
In het bekostigingsmodel van HBO is de meest bepalende variabele de 
“onderwijsvragende “student”. De verdeling van het budget beoogd een zo goed 
mogelijke relatie te brengen tussen de door de instelling te leveren prestaties 
en de daarvoor door de overheid ter beschikking te stellen middelen. In het 
model zijn prikkels ingebouwd die gericht zijn op een optimalisering van de 
selectie en de verblijfsduur. Een onderwijsvragende student is namelijk een 
student die gedurende het gehele cursusjaar volledig gebruik maakt van de 
aangeboden onderwijsfaciliteiten. 
Gemiddeld krijgt een instelling voor exploitatie en huisvesting tezamen 
ongeveer € 4.300 per student per jaar aan voorfinanciering. 
Als een student een diploma behaalt, ontvangt de hogeschool over de totale 
inschrijvingsduur een bedrag van gemiddeld € 27.400. Hierop wordt een aantal 
bedragen in mindering gebracht waaronder de ontvangen voorfinanciering van € 
4.300 per inschrijvingsjaar en een extra bedrag van € 200 per 
inschrijvingsjaar. Dit laatste is een premie op korter studeren: voor ieder 
jaar dat de student langer  is ingeschreven dan drie jaar ontvangt de 
hogeschool € 200 minder eindafrekening. 
Als een student zonder diploma vertrekt, wordt op dezelfde manier afgerekend op 
een totaalbedrag van € 8.400. 
De 'diplomabonus' varieert dus sterk met de verblijfsduur van de student. Er is 
dus geen eenduidige bedrag te noemen voor een diplomabonus.  
 
   
37 
Hoeveel jaar moet een student ingeschreven zijn om de instelling voor de 
diplomabonus in aanmerking te laten komen? 
 
Antwoord: 
Een instelling ontvangt diplomabekostiging als een student ten minste drie jaar 
ingeschreven is geweest. Deze regeling is met ingang van het jaar 2001 
ingevoerd.  
   
 
38 
Waarom is het voordelig een nog niet afgestudeerde student die er  langer over 
doet dan 4 jaar, toch in 4 jaar een diploma te bezorgen? Hoe zit dat met 
zomerstudenten? Of met kortdurend posthbo-studenten? In welke gevallen kunnen 
die voor rijksbekostiging in aanmerking komen?  
 
Antwoord: 



De rijksbijdrage neemt af als de verblijfsduur langer wordt dan de normatieve 
verblijfsduur van 4,5 jaar. Het is dus voor de hogeschool voordelig een student 
in bijvoorbeeld 3 jaar zijn diploma te laten behalen. 
Studentenaantallen worden gemeten op de peildatum 1 oktober. Als studenten niet 
ingeschreven zijn op de peildatum – zoals bij zomer studenten voor de hand ligt 
- tellen ze niet mee voor de bekostiging.  
Post-hbo studenten die een masteropleiding volgen die niet in het Centraal 
register opleidingen hoger onderwijs (CROHO) is opgenomen komen niet voor 
bekostiging in aanmerking.    
 
 
39 
Hoe zit de regeling met kopstudenten in elkaar? Is  het zo dat, wanneer 
studenten die een aanvullende studie volgen aan de eigen hogeschool, die 
hogeschool daar geen rijksbijdrage voor krijgt en wanneer ze die studie volgen 
aan een andere hogeschool, deze daar wel een rijksbijdrage voor krijgt? Waarom 
is dat zo geregeld? Is niet eerder opgevallen dat dit strategisch gedrag 
oproept?  
 
Antwoord: 
Er bestaat geen speciale regeling  voor kopstudenten en die heeft ook nooit 
bestaan. Het is juist dat wanneer studenten een 2e studie volgen aan dezelfde 
hogeschool dit een negatief effect kan hebben op de rijksbijdrage. Wanneer de 
student een 2e studie volgt bij een andere hogeschool dan ontvangt die 
instelling bekostiging. Deze studenten behalen meestal in korte tijd een 2e 
diploma.  De student dient dan wel daar ingeschreven te zijn en het collegegeld 
te hebben betaald. Bij het ontwerpen van het huidige bekostigingssysteem  ( 
1987 ingevoerd) is er destijds voor gekozen de bekostiging van een hogeschool 
onafhankelijk te maken van de inschrijvingshistorie van de studenten bij een 
andere hogeschool.  Dit bekostigingsmodel voldoet niet aan de eisen van deze 
tijd. Tijdens de voorbereiding van het HOOP-2000 werd duidelijk werd dat 
invoering van een  nieuw  bekostigingsmodel in het HBO veel tijd vergt, daarom 
heb ik in 2000 een aanvullende reparatie op het bestaande bekostigingsmodel 
uitgevoerd, gericht op het voorkomen van de zogenoemde ‘excessieve bekostiging’ 
voor snel afstuderende studenten. Door mijn ministerie werd namelijk in de loop 
van de jaren opgemerkt dat er steeds meer studenten in kortere tijd dan de 
normatieve 4 jaar afstudeerden. Door de forse toename over de jaren vond ik 
niet meer dat deze bekostiging nog in een juiste relatie stond tot de onderwijs 
prestatie. Voor deze studenten geldt vanaf 2001 niet meer de volledige 
diplomabekostiging, maar alleen een bekostiging op basis van de één of twee 
jaar dat ze zijn ingeschreven. Op deze wijze wordt in ieder geval een betere 
relatie gelegd tussen de bekostiging en de onderwijsinspanning die een 
hogeschool levert.   
 
 
40 
Wanneer en door wie is het huidige bekostigingsstelsel hbo “ontworpen”? 
 
Antwoord: 
Het huidige bekostigingsmodel is door mijn ministerie ontworpen in de periode 
voor 1987. Het model is ingevoerd per 1 januari 1987.   
   
 
41 
In welke opzichten verschilt de hbo-bekostiging van de wo-bekostiging? Kent het 
wo ook een diplomabonus?  
 
Antwoord: 
De hbo bekostiging verschilt op een aantal punten van wo bekostiging. De drie 
belangrijkste punten zijn: 
• in de hbo bekostiging is er vrijwel geen onderzoekbekostiging, in wo maakt 

het landelijk onderzoekdeel circa 62% uit van de totale rijksbijdrage; 



• in de hbo bekostiging zijn geen vaste voeten per instelling begrepen, in de 
wo bekostiging bedraagt de vaste basisvoorziening onderwijs circa 37% van 
het landelijk onderwijsdeel; 

• in de hbo bekostiging zijn afstudeerders, verblijfsduur (i.v.m. verrekening 
collegegeld) en uitvallers de belangrijkste parameters, terwijl tevens 
voorfinanciering plaatsvindt op basis van aantallen ingeschreven studenten, 
in het wo zijn de belangrijkste parameters aantallen einddiploma’s, 
proefschriften, ontwerperscertificaten en eerstejaars studenten die voor het 
eerst aan de instelling zijn ingeschreven en bij die instelling tenminste 
het wettelijk collegegeld hebben betaald, waarbij einddiploma’s de 
belangrijkste parameter zijn. 

In het wo is circa 50% van het landelijk onderwijsdeel afhankelijk van 
aantallen uitgereikte einddiploma’s. 
De onderzoekbekostiging in wo heeft tot gevolg dat de rijksbijdrage van 
universiteiten in relatieve zin minder afhankelijk is van onderwijsparameters. 
De vaste voet in de wo bekostiging heeft tot gevolg dat de prijzen per student 
en per diploma in het wo in het algemeen lager zijn dan in het hbo, waardoor de 
wo bekostiging ook in absolute zin minder afhankelijk is van 
onderwijsparameters.  
   
 
42 
Kent het mbo eveneens een diplomabonus? Zo ja, wanneer wordt daar een diploma 
bonus verstrekt? Is het de minister bekend (Volkskrant 9 maart jl.) dat 
“sommige scholen de opleiding in vier stukjes hebben geknipt met vier diploma's 
zodat ze in plaats van een maal vier keer een premie krijgen voor een 
gediplomeerde”? Zo ja, sinds wanneer is dit de minister bekend? 
 
Antwoord: 
De reguliere bekostiging van het MBO kent vanaf 1 januari 2000 een systematiek 
waarbij jaarlijks 20 procent van het beschikbare macro budget wordt verdeeld 
over de instellingen naar rato van het in kalenderjaar t-2 uitgereikte 
diploma’s van de in het CREBO opgenomen kwalificaties. Daarbij worden de 
diploma’s gewogen naar het niveau in de kwalificatiestructuur waar deze zijn 
uitgereikt. De overige 80 procent van het macro budget wordt uitgedeeld naar 
rato van het aantal ingeschreven deelnemers 
De kwalificatiestructuur in het MBO kent vier niveaus. Opstroom binnen deze 
niveaus is een goede zaak wanneer dat in het belang is van de 
onderwijsdeelnemer. Er zijn allerlei andere checks en balances, zoals de 
onderwijsovereenkomst, de BPV-overeenkomst, examinering en externe 
legitimering, die niet toestaan dat opleidingen worden geknipt. In beginsel 
moet de intake door de instelling zodanig zijn dat deelnemers adequaat worden 
door verwezen. De intake is onderdeel van onderzoek van de Onderwijsinspectie.  
 
Bij de inrichting van het bekostigingsmodel heb ik mij gerealiseerd dat er ook 
risico’s aan verbonden zijn in de zin van het bewust lager inschrijven van 
deelnemers met het oog op het genereren van meer publieke bekostiging 
(zogenaamd verticaal stapelen). Vandaar dat de Inspectie daar onderzoek naar 
doet. Bovendien maakt dit risico onderdeel uit van de monitoring van de 
bekostiging. Op diverse momenten  heb ik in bestuurlijk overleg hierover met de 
BVE-raad gesproken. Ik heb geen concrete signalen van misbruik op dit punt. Wel 
heb ik aan de BVE-raad gevraagd om dit onderwerp mee te nemen in een branche 
code bekostiging.  
  
  
43 
Is het waar dat ook op een aantal roc’s leerlingen worden ingeschreven voor 
opleidingen die door de overheid worden bekostigd zonder dat die lessen gevolgd 
worden (Volkskrant 9 maart jl.)? Is hier ooit eerder melding van gemaakt door 
de Onderwijsinspectie dan wel in accountantsrapporten? Hoe heeft het kunnen 
gebeuren dat dit zo lang onzichtbaar is gebleven? Hoe lang is dit gaande? Waren 
er eerder aanwijzingen over deze gang van zaken bij de minister of op uw 
ministerie?  
 



Antwoord: 
Deelnemers worden ingeschreven bij ROC’s en bij vakinstellingen. Om die 
deelnemers in aanmerking te kunnen brengen voor bekostiging moet aan 
verschillende voorwaarden worden voldaan. Er moet onder andere sprake zijn van 
een onderwijsovereenkomst, waaruit blijkt dat men is ingeschreven voor een 
opleidingstraject, en  een BPV-overeenkomst 
(beroepspraktijkvormingsovereenkomst) die door de verschillende betrokkenen is 
ondertekend. Verder moet er aan de les- en cursusgeld verplichtingen zijn 
voldaan. Alleen voor de deelnemers die op de teldatum aan deze voorwaarden 
voldoen tellen mee voor de verdeling van het budget. Voor de BPV-eis geldt een 
apart regime. 
De instellingsaccountant controleert de gegevens op basis van een door het 
departement opgesteld controleprotocol en de departementale accountantsdienst 
reviewed de controles van de instellingsaccountants. 
Uiteraard kan er sprake zijn van tussentijdse uitval. Diverse redenen kunnen 
daaraan ten grondslag liggen (diplomering, verkeerde schoolkeuze, gaan werken 
etc). Tegelijkertijd is het goed te beseffen dat er tegenover de tussentijdse 
uitstroom tussentijdse instroom staat die niet wordt bekostigd. 
Ik beschik niet over aanwijzingen dat scholen hier misbruik van maken. Het is 
wel zo dat ik begin vorig jaar mijn accountantsdienst heb gevraagd om in het 
kader van de risicoanalyse van de nieuwe MBO bekostiging een 
steekproefonderzoek te doen naar de statusverandering van deelnemers na de 
teldatum. De uitkomst van dat onderzoek, dat thans nog niet is afgerond, zal ik 
betrekken bij mijn verdere acties.  
  
 
44  
Kan in een grafiek worden aangegeven van 1990 tot nu hoe de uitstroom van havo 
en vwo en mbo zich verhoudt tot de instroom in hbo en wo? Kan daarnaast in 
diezelfde grafiek worden aangegeven hoeveel diploma’s over diezelfde periode 
zijn uitgegeven? Zijn er ooit vermoedens/aanwijzingen geweest bij uw ministerie 
dat werkelijke aantallen studenten en bekostigde studenten en diploma's niet in 
de juiste verhouding tot elkaar stonden?  
 
Antwoord: 
De verhouding tussen instroom in hbo en wo enerzijds en de uitstroom van 
havo+vwo+mbo anderzijds is alsvolgt: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
In de afgelopen jaren is de instroom in het hoger onderwijs sneller gegroeid dan de 
uitstroom uit voorafgaand onderwijs. Dit kan verklaard worden uit: 
- toenemende instroom op grond van buitenlands diploma en colloquium doctum; 
- meer instroom van ouderen (leven lang leren); 
- meer uitstroom van gediplomeerden uit vavo (m.n. in 2001 toegenomen). 
Het laatste punt van deze grafiek behorend bij het jaar 2001 is overigens pas sinds 
eind januari 2002 bekend en gebaseerd op voorlopige cijfers.  
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De verhouding tussen aantal diploma's in hbo+wo ten opzichte van de instroom in  
hbo+wo is als volgt (rekening houdend met een gemiddelde vertraging van 5 jaar 
tussen instroom en diplomering): 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
In de grafiek zien we een beperkte afname van het "rendement na 5 jaar". Deze 
bewegingen worden onder meer mede bepaald door : 
- verlenging van de afstudeerduur in het wo; 
- wijziging van de instroompopulatie (meer havisten en mbo-ers) in het hbo; 
- meer deelname van ouderen; 
- meer internationale uitwisseling; 
- invloed van de krappe arbeidsmarkt; 
  
Tot eind januari 2002 had het ministerie geen duidelijke vermoedens/aanwijzingen 
dat aantallen niet in de juiste verhouding tot elkaar zouden staan.  
 
   
45 
Kan de minister zich vinden in de resultaten van de projectgroep op het 
ministerie over de scheiding van publieke en private middelen? Wordt deze 
scheiding op dit moment ook toegepast door de instellingen en is deze scheiding 
ook in de praktijk aanwezig? Wat was de aanleiding voor deze projectgroep? Is 
dit dezelfde projectgroep waar het Algemeen Dagblad op 7 maart 2002 over 
spreekt in het kader van het eindrapport bekostigingsbeleid? Wat heeft de brief 
van 12 september 2000 hiermee te maken? Is (zijn) dit (deze) rapport (en) en 
deze brief openbaar? Zo ja, kunt u deze aan de Tweede Kamer toezenden?  
 
Antwoord: 
Deze projectgroep had als opdracht het inventariseren van de mogelijkheden een 
administratieve scheiding tot stand te brengen in een drietal 
onderwijssectoren. De projectgroep heeft eind december 2001 een rapport 
opgeleverd waarin, met name gebaseerd op een uitgebreide literatuurstudie, de 
theoretische voor- en nadelen van een dergelijke scheiding worden 
geïnventariseerd. In deze inventarisatie en de aanbevelingen van de 
projectgroep kan ik mij goed vinden. Het rapport van de projectgroep stuur ik u 
bij deze toe (Bijlage-2).  
 
Een integrale boekhoudkundige scheiding van publieke en private activiteiten is 
thans niet voorgeschreven en wordt door de instellingen ook niet toegepast. Wel 
is een splitsing van de batenkant van de exploitatierekening voorgeschreven 
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(bijvoorbeeld voor de WO-sector de posten Rijksbijdrage, collegegeld, 2e 
geldstroom, 3e geldstroom met nadere specificaties). Deze splitsing wordt door 
de instellingen gehanteerd. Een splitsing aan de lastenkant is dus geen 
vereiste. De projectgroep doet de aanbeveling deze volledige administratieve 
scheiding wel als vereiste te stellen.  
 
Zoals gezegd heb ik de aanbevelingen van de projectgroep overgenomen. Op korte 
termijn zal ik hierover overleg voeren met de koepels. Als richtdatum voor de 
aanpassing van de richtlijn heb ik medio 2002 voor ogen, dit betekent dat de 
nieuwe richtlijn in het verslagjaar 2003 van kracht zal worden.   
 
De aanleiding voor het instellen van deze projectgroep heb ik beschreven in het 
antwoord op vraag 14 en houdt geenszins verband met het artikel in het Algemeen 
Dagblad van 7 maart 2002 en/of de brief van 12 september 2000.  
   
 
46 
Wie zaten er in de commissie die het rapport van 6 juli 2000 opstelde? Hoe lang 
en vanaf wanneer heeft deze commissie aan dit rapport gewerkt? Aan wie is dit 
rapport toegestuurd in deze vorm? Is het ook toegestuurd aan de hbo-raad? Was 
de minister bekend met de inhoud van dit rapport? Is de minister gewezen op de 
ernst van de toenmalige situatie zoals verwoord in de beschrijving van de 
nuloptie? Wat was het commentaar van de hbo-raad en dat van anderen aan wie dit 
rapport is toegestuurd? Is er commentaar geleverd op de nuloptie zoals 
omschreven in het rapport? Wat waren de overwegingen om dit rapport 
uiteindelijk niet aan de Kamer aan te bieden? Zijn er nog andere aanwijzingen 
geweest dan dit rapport waaruit blijkt dat de wijze van bekostiging, van 
examinering en de gebrekkige kwaliteitszorg  tot zodanig ongewenst strategisch 
gedrag begon te leiden dat van fraude sprake kon zijn? Zo nee, hoe kan dat? 
 
Antwoord: 
Het eindrapport van de werkgroep bekostigingsbeleid treft u aan in Bijlage-3. 
In het rapport staan de namen vermeld van de personen die in de werkgroep 
deelnamen. De samenstelling van de werkgroep bestond uit het ministerie van 
OCenW, hogescholen, HBO-raad en LNV. De werkgroep is in het najaar van 1999 van 
start gegaan en het rapport is door de werkgroep op 6 juli 2001 opgeleverd. Het 
rapport is extern toegezonden aan de HBO-raad en de instellingen die in de 
werkgroep participeerden. Op het eindrapport van de werkgroep is geen reactie 
gevraagd. Dit hoefde ook niet omdat de bijdragen al in de werkgroep waren 
geleverd. Het rapport van de werkgroep bekostiging was een ambtelijk stuk, dat 
was bedoeld als studie in het kader van de voorbereiding van een nieuw 
bekostigingsmodel. De mogelijkheden tot strategisch gedrag die zijn beschreven 
in de 0-optie in het eindrapport van de werkgroep bekostiging moeten in dat 
perspectief worden bezien.  
De aanbevelingen uit het eindrapport zijn gebruikt voor de uitgangspunten voor 
het bekostigingsmodel op studiepunten. Deze uitgangspunten zijn aan mij 
voorgelegd. Het eindrapport is indertijd niet aan de Tweede Kamer aangeboden 
omdat het een voorbereidend stuk is ter uitwerking van het bekostigingsmodel. 
Binnenkort hoop ik met de HBO-raad overeenstemming te bereiken over het nieuwe 
bekostigingsmodel. Daarna zal ik de Kamer informeren over het nieuwe 
bekostigingsmodel.  
   
 
47 
Wat is de reactie van de minister op de conclusies en aanbevelingen van dit 
rapport? 
 
Antwoord: 
Zie het antwoord op vraag 46. 
   
 
48 
Vindt de minister dat er in juli 2000 al concrete signalen waren van mogelijke 
fraude? Zo ja, waarom wel? Zo nee, waarom niet? 
 



Antwoord: 
Het eindrapport van de werkgroep bekostigingsbeleid geeft een beschrijving van 
mogelijkheden tot strategisch gedrag bij de verschillende uitgewerkte 
concepten. Ook bij de andere concepten bestaan mogelijkheden tot strategisch 
gedrag. Voor elk bekostigingmodel of belastingwetgeving kunnen risico-analyses 
worden gemaakt waaruit blijkt wat allemaal mogelijk zou kunnen zijn. 
Illustratief hiervoor is de aanpak in de bve-sector die is aangegeven in het 
antwoord op vraag 43. Het in kaart brengen van risico’s voor strategisch gedrag 
wil niet zeggen dat deze mogelijkheden ook worden benut. Ik zie deze signalen 
niet als mogelijke fraude waarvan ik op dat moment op de hoogte zou moeten 
zijn.     
 
 
49 
Heeft de HBO-raad voor of na juli 2000 aangegeven dat er verdenkingen waren dat 
het niet zo nauw werd genomen met de bekostigingsregels? 
 
Antwoord: 
De HBO-raad heeft aan mij voor of na juli 2000 niet aangegeven dat er 
verdenkingen waren dat het niet zo nauw werd genomen met de bekostigingsregels.  
 
 
50 
Wanneer denkt de minister dat een nieuw bekostigingsstelsel ingevoerd kan 
worden? 
 
Antwoord: 
Op dit moment lopen er een aantal acties rond het nieuwe bekostigingsmodel in 
het HBO. De acccountantsdienst van mijn ministerie doet een misbruik- en 
oneigenlijk gebruik toets. De Cfi en de IB-Groep  worden binnenkort verzocht om 
een uitvoeringstoets van het bekostigingsmodel op punten. Naast deze acties 
laat ik een haalbaarheidsonderzoek doen naar de eventuele knelpunten bij 
implementatie van het nieuwe bekostigingsmodel. Deze haalbaarheidstoets is 
gericht op de technische- en administratieve gevolgen voor  instellingen van 
het nieuwe bekostigingsmodel. Dit onderzoek is waarschijnlijk medio april 
afgerond. Op dat moment ontstaat er inzicht in wat een haalbare termijn is voor 
implementatie van het bekostigingsmodel. 
Ik streef er naar om in het jaar 2003 de implementatie van het systeem te 
kunnen starten. Dit onder de voorwaarde dat de instellingen voldoende 
geëquipeerd zijn om deze taak op zich te nemen. In dat geval zal voor het eerst 
in 2005 de instellingen bekostigd kunnen worden op basis van een puntenmodel.  
   
 
51  
In 1997 heeft het ministerie naar aanleiding van eerdere klachten reeds 
onderzoek gedaan naar ongewenste financieringsarrangementen. Hoe heeft dat 
onderzoek vorm gekregen? Kan de kamer de uitkomst van dat onderzoek alsnog 
ontvangen? Hoe valt te verklaren dat de uitkomst van dit onderzoek negatief 
was, terwijl voormalig minister Ritzen, naar eigen zeggen, nauwelijks een jaar 
later waarschuwt voor fraudegevoeligheid van de bekostigingssystematiek?  
 
Antwoord: 
De klachten zijn in eerste instantie door de inspectie onderzocht en in tweede 
instantie door de accountantsdienst. De stukken liggen ter inzage op mijn 
departement.  
De heer Ritzen heeft in zijn overdrachtsdossier van 30 juli 1998 geen 
aanwijzingen en opmerkingen opgenomen over mogelijke risico’s tot misbruik van 
de huidige bekostigingsregels voor het HBO.  
   
 
52 
De Accountantsdienst (AD) concludeert dat niet aan de eis is voldaan dat 
studenten rechtmatig zijn ingeschreven aan een Nederlandse opleiding. Is deze 
conclusie gebaseerd op de letter van de wet? 
 



Antwoord: 
De WHW schrijft niet expliciet voor dat er sprake moet zijn van een 
overeenkomst tussen student en instelling om onderwijsactiviteiten te 
verrichten, wil er sprake zijn van een rechtmatige inschrijving. De WHW bepaalt 
dat een ieder die gebruik wenst te kunnen maken van onderwijsvoorzieningen, 
examenvoorzieningen of voorzieningen van andere aard ten behoeve van initieel 
onderwijs aan een instelling zich door het instellingsbestuur als student of 
extraneus dient te laten inschrijven (artikel 7.32, eerste lid) en dat die 
inschrijving geschiedt voor een opleiding behoudens bij de Open Universiteit 
(7.32, derde lid). Het instellingsbestuur geeft regels van procedurele aard 
betreffende de inschrijving (artikel 7.33). De rechten van de student 
respectievelijk de extraneus die uit de inschrijving voortvloeien, zijn 
beschreven in artikel 7.34 respectievelijk artikel 7.36. Zij liggen dus vast in 
de wet.  
Het bovenstaande neemt niet weg dat er andere redenen kunnen zijn waarom bij de 
rechtmatigheid van de inschrijving van een student vraagtekens geplaatst kunnen 
worden. Dat is het geval als een instelling studenten heeft opgegeven voor een 
opleiding die zij feitelijk niet volgen en de instelling voor het feitelijk 
gevolgde opleidingsprogramma niet over een CROHO-registratie beschikt. Dit was 
de situatie waarover de Accountantsdienst, terecht, een kritisch oordeel gaf.     
 
 
53 
Ook het eerste jaar graduaat HONIM acht de AD onrechtmatig. Is dit op grond van 
de Wet op het Hoger onderwijs en het Wetenschappelijk onderzoek? 
 
Antwoord: 
Het gaat er niet zozeer om dat de inschrijving niet rechtmatig is, maar dat het 
voor bekostiging in aanmerking brengen van de desbetreffende studenten in 
strijd is met de bekostigingsvoorwaarden van de WHW is gebeurd, hetgeen 
onrechtmatig is.  
   
 
54 
Waarom zal de regering naar aanleiding van specifieke signalen de betreffende 
instellingen daar bij de aanbieding van de vragenlijsten slechts op attenderen? 
Ligt het niet voor de hand om bij die instellingen van regeringswege direct een 
accountantsonderzoek te starten? 
 
Antwoord:  
Mijn ambtgenoot van LNV en ik zullen, indien door ons ten aanzien van een 
instelling signalen zijn ontvangen over mogelijke onregelmatigheden, deze 
signalen aan de instelling doen toekomen, zodra de signaalgever heeft 
aangegeven hiertegen geen bezwaar te maken. De instelling wordt verzocht haar 
reactie te betrekken bij de beantwoording van de vragenlijst. Het betreft dus 
niet alleen attenderen. Bij de behandeling van het van de instellingen 
ontvangen materiaal zal voor alle sectoren gebruik worden gemaakt van wat bij 
het departement bekend is over de instelling en nog bekend wordt in de komende 
periode. In het in gang gezette bestuurlijk proces, waarin een proces van 
zelfreiniging kan plaatsvinden, achten wij het niet aangewezen om gedurende dit 
proces op afzonderlijke signalen een accountantsonderzoek in te stellen. De 
informatie die door de instellingen wordt aangeleverd zal overigens worden 
gecontroleerd door de departementale accountantsdiensten. Inmiddels heeft de 
Algemene Rekenkamer mij medegedeeld in  review het proces en de uitkomst ervan 
te willen beoordelen.  
  
  
55 
Is naar de mening van de betreffende instellingen wél voldoende tegenprestatie 
tegenover de rijksbekostiging geleverd? 
 
Antwoord:  
De hogescholen gaven in het onderzoek te kennen dat zij van mening zijn dat er 
wel voldoende tegenprestatie tegenover de rijksbekostiging is geleverd. Zij 
wijzen daarbij met name op de onderwijskundige vernieuwing die tot stand is 



gebracht en de maatregelen die zij troffen voor de kwaliteitsborging van het 
namens de hogescholen door O&O verzorgde onderwijs. Verwezen wordt naar de 
tekst van het onderzoeksrapport van de AD.  
   
 
56 
Zijn de klachten van De Jong en Van Leeuwen de eerste signalen die u hebt 
ontvangen inzake eventuele fraude in betreffende instellingen? 
 
Antwoord: 
Ja.  
 
   
57  
Zijn De Jong en Van Leeuwen nu wél of niet aan te duiden als "klokkenluiders"? 
 
Dhr. De Jong en mw. Van Leeuwen zijn in juridische zin niet aan te merken als 
echte klokkenluiders.  
   
58  
Zijn er naast de Hogeschool Utrecht, de Hogeschool van Amsterdam en Saxion 
Hogescholen Ijselland andere hogescholen geweest die verantwoordelijkheid 
hebben gedragen voor het aanbieden van de externe modules? (rapport 
Accountantsdienst) 
 
Antwoord: 
Ja, behalve de drie genoemd hogescholen waren ook de Hogeschool Alkmaar en de 
Hanzehogeschool Groningen verantwoordelijk voor het aanbieden van externe 
modules. Zij participeerden in het onderwijstraject dat met O&O was opgezet. 
De Hogeschool Brabant was en is eveneens verantwoordelijk voor het aanbieden 
van de externe modulen ten behoeve van de eén van de Vlaamse hogescholen. De 
Hogeschool Brabant deed dat rechtstreeks, zonder tussenkomst van O&O.  
 
 
59  
Waarom is het onderzoek van de accountantsdienst naar onregelmatigheden met de 
bekostiging van buitenlandse studenten beperkt tot de O&O constructie met 
Belgische studenten? In de brief van 4 maart jl. stelt de minister dat de 
reikwijdte van het onderzoek naar de vermeende fraude in het hbo, tevoren is 
bepaald. Waarom is dit niet meteen aan de Kamer meegedeeld? Waarom werd lange 
tijd  heel geheimzinnig gedaan over de reikwijdte van het onderzoek? 
 
Antwoord: 
De Kamer is in alle openheid door mij over de reikwijdte van het onderzoek 
geinformeerd. In mijn (nader) antwoord van 19 december 2001 op vragen van de 
leden Hamer en Lambrechts van 20 november 2001 heb ik aangegeven dat het 
onderzoek dat op 22 november 2001 is aangevat binnen de door de betrokkene 
genoemde instellingen. Ik gaf daarbij aan dat de noodzaak was gebleken ook 
nader onderzoek te doen bij een aantal andere hogescholen in Nederland en 
Vlaanderen. Ik heb in die fase bewust niet de namen van de instellingen kunnen 
noemen om deze niet reeds vooraf in de beklaagdenbank te zetten. 
 
 
60  
Is het mogelijk dat soortgelijke arrangementen, als de O&O constructie met 
Belgische studenten, ook hebben plaatsgevonden met andere buitenlandse 
studenten? Zijn daar aanwijzingen voor? Hoe is dat getoetst of hoe gaat dat 
getoetst worden? 
 
Antwoord: 
Het is inderdaad mogelijk dat er buitenlandse studenten met een andere 
nationaliteit dan de Belgische in een O&O-achtige constructie studeren bij 
Nederlandse hogescholen. Dat is ook mogelijk voor Nederlandse studenten. In de 
vragenlijsten die de instellingen op 12 maart jl. hebben ontvangen, wordt daar 
specifiek naar gevraagd. De antwoorden zullen door de accountantsdienst 



beoordeeld worden op realiteitswaarde. Zo nodig zal de accountantsdienst 
aanvullend onderzoek verrichten. 
Er zijn geen aanwijzingen dat er andere intermediaire organisaties actief zijn 
zoals O&O. Mocht dat wel het geval zijn dan zal dat blijken uit de 
beantwoording van de vragenlijsten door de instellingen.  
 
 
61  
Is het mogelijk dat soortgelijke arrangementen, als de O&O constructie met 
Belgische studenten, hebben plaatsgevonden met Nederlandse studenten? Zijn daar 
aanwijzingen voor? Hoe is dat getoetst of hoe gaat dat getoetst worden?  
 
Zie antwoord op vraag 60.  
 
62  
Is het mogelijk dat andere organisaties dan O&O ook met soortgelijke 
constructies aan de slag zijn gegaan? Zijn daar aanwijzingen voor? Hoe is dat 
getoetst of hoe gaat dat getoetst worden?  
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 60.    
   
 
63  
Hoe bent u gekomen tot een accountantsonderzoek naar de gang van zaken rond de 
inschrijving van buitenlandse studenten bij een zestal hogescholen? Hadden de 
signalen die u bereikten betrekking op al deze hogescholen? Was er geen enkele 
reden om meer hogescholen of andere onderwijsinstellingen bij het 
accountantsonderzoek te betrekken? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 28   
   
64  
Wanneer zal naar verwachting het oordeel van het Openbaar Ministerie over de 
aangedragen vermoedens van strafbare feiten bekend worden? 
 
Antwoord: Zie antwoord op vraag 13. 
 
   
65  
Wat behelst het door u aangekondigde nader onderzoek met betrekking tot de 
constructie van het gelijktijdig volgen van een bekostigde opleiding en een 
niet bekostigde masteropleiding? Acht u het alleen op dit punt niet uitgesloten 
dat gesignaleerde constructies ook op andere plaatsen in het hbo of elders 
voorkomen? 
 
Antwoord:  
Zie het antwoord op vraag 82 hieronder.   
 
 
66 
Door O&O is geen toestemming gegeven om onderzoek te doen in de administratie 
van de vennootschap. Wat is daarvoor nodig om daar wel onderzoek in te kunnen 
doen? Hebt u aangifte gedaan bij het OM met betrekking tot O&O? 
 
Antwoord: 
In zijn algemeenheid is het slechts mogelijk inzage in boeken en bescheiden te 
eisen als daartoe een bevoegdheid bestaat op grond van een uitdrukkelijke 
wetsbepaling. Een voorbeeld daarvan is artikel 2.10 van de WHW dat aan onder 
die wet ressorterende instellingen onder meer de verplichting oplegt aan de 
accountant alle inlichtingen te verstrekken die hij voor de uitvoering van zijn 
taak nodig oordeelt. Een dergelijke wettelijke bepaling waarop een bevoegdheid 
jegens O&O kan worden gebaseerd ontbreekt evenwel, omdat deze private 
rechtspersoon niet onder de WHW valt.  



Verder kan nog van belang zijn het onderzoek van gegevens in geautomatiseerde 
bestanden dat is geregeld in – onder meer - artikel 125i van het Wetboek van 
Strafvordering. Het betreft hier allemaal strafvorderlijke dwangmiddelen 
waarvan de wet bepaalt aan wie de bevoegdheid van het toepassen daarvan toekomt 
(opsporingsambtenaar, officier van justitie, rechter-commissaris). De criteria 
voor de toepassing van deze dwangmiddelen, bijvoorbeeld het bestaan van een 
verdenking, zijn in het Wetboek van Strafvordering geregeld. De 
accountantsdienst van mijn departement beschikt niet over dergelijke 
bevoegdheden. De vraag of jegens O&O strafvorderlijke dwangmiddelen kunnen 
worden toegepast, die kunnen leiden tot een onderzoek in de administratie van 
O&O, dient dan ook door de justitiële autoriteiten te worden beantwoord. 
Op 25 februari 2002 is namens mij door de directeur-generaal Hoger onderwijs en 
Wetenschappelijk onderzoek aangifte gedaan in verband met strafbare feiten. 
Daarbij is niet gespecificeerd tegen wie aangifte wordt gedaan. Er wordt 
verwezen naar het accountantsrapport en er wordt aan het OM overgelaten daarop 
strafrechtelijk onderzoek te baseren. De desbetreffende brief aan het OM is als 
bijlage gevoegd bij mijn brief van 27 februari 2002 aan de voorzitter van de 
Tweede Kamer.   
 
 
67   
Hoeveel hogescholen zijn buiten het concrete onderzoek gebleven? 
 
Antwoord: 
In het onderzoek waren 6 van de 56 door mij bekostigde Nederlandse hogescholen 
betrokken.    
 
 
68  
Op welke termijn wordt de controlestructuur aangepast richting risicogericht 
onderzoek met betrekking tot de wijze waarop instellingen omgaan met 
bekostigingsregels 
 
Antwoord: 
De wijziging in de aanpak van de controle zal plaatsvinden op basis van de 
analyses van de taskforce rekenschap. Deze gewijzigde aanpak zal van kracht 
zijn voor alle onderwijssectoren en zal voor het eerst volledig betrekking 
hebben op de controle van de jaarrekening 2002. Voor de controle op de 
jaarrekening 2001 zal in 2002 een eerste aanzet worden gepleegd.    
 
   
69  
Wordt de controlestructuur voor universiteiten en mbo's nagekeken op hun 
risicogerichtheid? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 68. 
   
 
70  
Heeft het Hobeon-onderzoek, dat bedoeld was om de omvang en de wijze van 
financiering van het post-hbo/ masters in beeld te brengen, op enigerlei wijze 
aangetoond dat er sprake kon zijn van ongewenste financieringsarrangementen? Zo 
nee, hoe kan dat verklaard worden? 
 
Antwoord: 
Nee. Oogmerk van van het onderzoek was een verkenning van mogelijke toekomstige 
arrangementen voor de financiering van masteropleidingen in het hoger 
beroepsonderwijs.  
   
 
71  
Hoe kunt u het betreuren dat veel mensen de bekostiging in het gehele hoger 
beroepsonderwijs in twijfel trekken als u zelf maar een beperkt aantal 
hogescholen heeft onderzocht?  



 
Antwoord: 
Ik schrijf in mijn brief van 27 februari 2002 dat ik betreur dat in de tijd die 
nodig was om het forensisch onderzoek bij zes HBO-instellingen uit te voeren, 
de beeldvorming rond het onderwerp voor sommigen aanleiding lijkt om het hele 
hoger beroepsonderwijs maar over één kam te scheren. In mijn brieven van 4 
maart en 12 maart 2002 heb ik uiteengezet dat er verschillende mogelijkheden 
zijn om vervolgonderzoek te doen. Juist omdat de onregelmatigheden bij enkele 
hogescholen de goede naam en het vertrouwen in deze sector ernstig hebben 
geschaad en omdat in de publieke beeldvorming dit ongewild en ongewenst op het 
imago van het WO en het BVE-veld afstraalt, heb ik gekozen voor een aanpak om 
snel en adequaat een helder beeld per instelling te krijgen van de wijze van 
omgang van de instellingen met de bekostigingsregels.  
   
 
72  
Is het in het licht van de door vele signalen gevoede beeldvorming inmiddels 
niet gewenst om door middel van een integraal onderzoek van regeringswege de 
integriteit van onderwijsinstellingen die niets valt te verwijten vast te 
stellen? Is de nu voorgestelde aanpak naar het oordeel van de regering 
voldoende om de onderwijsinstellingen die conform de regelgeving hebben 
gehandeld van alle vermeende blaam te zuiveren? 
 
Antwoord:  
De krachtige aanpak betreffende intern onderzoek bij instellingen voor HBO, WO 
en BVE waarover u bij brief van 12 maart 2002 bent geïnformeerd, is er juist op 
gericht om mogelijke nadelige gevolgen voor de goede naam van de instellingen 
voor WO en het BVE-veld te voorkomen en om het imago van het HBO te herstellen. 
Dit geldt zowel voor de genoemde sectoren in zijn geheel als voor de 
individuele instellingen. Wij beschouwen de gekozen aanpak als voldoende. 
 
   
73  
Hoe is het te verklaren dat de controlestructuur van het accountantsonderzoek 
door de regering niet was toegespitst op het onderkennen van misbruik van de 
regelgeving?  
 
Antwoord: 
Zie de antwoorden op vraag 1 t/m 4 en 6 t/m 12 waarin ingegaan wordt op de 
controlestructuur.  
   
 
74  
Op grond waarvan is de accountantsdienst van mening dat er bij drie hogescholen 
gericht nader onderzoek moet worden gedaan? 
 
Antwoord: 
Bij het onderzoek naar de bekostiging van buitenlandse studenten heeft de 
accountantsdienst ook andere dossiers aangetroffen die nader onderzoek vergen. 
Omdat dit onderzoek buiten de oorspronkelijke opdracht viel, heb ik dat nader 
onderzoek gelast. 
 
 
75  
De minister geeft in zijn brief aan dat hij gericht onderzoek heeft gedaan naar 
6 hogescholen. Hij betreurt dat dit voor sommigen aanleiding is het hele hoger 
beroepsonderwijs maar over een kam te scheren. Op grond waarvan heeft de 
minister besloten – vooruitlopend op het debat in de Tweede Kamer – het 
onderzoek uit te breiden naar alle hogescholen, bve-instellingen en 
universiteiten? Kan dit gezien worden als een koerswijziging ten opzichte van 
de brief van 27 februari 2002? Welke aanwijzingen heeft de minister hiervoor 
gehad?  
 
Antwoord: 



Het accountantsonderzoek is gericht op zes specifieke hogescholen op basis van 
concrete klachten De uitkomsten gelden voor deze zes hogescholen en kunnen niet 
gegeneraliseerd worden naar het gehele hoger onderwijs. De nu geëntameerde 
krachtige aanpak betreffende intern onderzoek bij instellingen voor hbo, wo en 
bve is er op gericht om mogelijke nadelige gevolgen voor de goede naam van de 
instellingen in de verschillende sectoren tegen te voorkomen. Er is dus geen 
sprake van een koerswijziging     
 
 
76  
Welke relatie ziet de minister tussen het Inspectierapport over de kwaliteit en 
de mogelijke hbo-fraude?  
 
Antwoord: 
Het rapport van de inspectie over de kwaliteit staat als zodanig los van 
mogelijke HBO-fraude, waarop het AD-onderzoek betrekking heeft. In het 
accountantsrapport zijn wel een aantal specifieke gevallen gesignaleerd waarbij 
vragen gesteld kunnen worden bij de rol van de examencommissies.   
 
 
77 
In de brief gedateerd 20 juni 2001 van de heer De Jong, evenals in de 
gespreksverslagen, komen verschillende voorbeelden van mogelijke ondeugdelijke 
constructies met inschrijvingen naar voren. Waarom is de uiteindelijke klacht 
zoals beschreven in het accountantsonderzoek geformuleerd als een klacht 
bestaande uit twee onderdelen te weten klachten over de 
samenwerkingsconstructie tussen 6 hogescholen en  OenO en klachten over het 
handelen van de Saxion-hogeschool?  
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 28. 
   
 
78  
Hoe is bovenstaande formulering tot stand gekomen? Wie waren er betrokken bij 
de opstelling van deze formulering?  
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 28. 
   
 
79  
In de brief van 4 maart meldt de minister dat de reikwijdte van het onderzoek 
van tevoren is bepaald. Waarom is de reikwijdte van het onderzoek niet in het 
eerste spoeddebat met de Kamer gemeld, terwijl daarom wel is gevraagd? 
 
Antwoord:  
De reikwijdte van het onderzoek was in die zin van te voren bepaald, dat het 
zou gaan om een forensisch onderzoek op basis van een specifiek signaal over 
een aantal met name genoemde hogescholen. In het spoeddebat is aangegeven dat 
de opdracht aan de AD rechtsreeks voortvloeit uit het signaal van 14 november 
2001. In het antwoord op vraag 59 heb ik aangegeven dat ik in die fase bewust 
niet de namen van de instellingen heb kunnen noemen, om deze niet reeds vooraf 
in de beklaagdenbank te zetten.    
 
   
80  
In hoeverre zijn de overige punten uit de brief van en de gesprekken met de 
heer De Jong ook onderzocht?  
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 28. 
 
   
81 



Zijn er nu reeds voldoende controle middelen voorhanden om een naadloze 
aansluiting te kunnen bewerkstelligen met betrekking tot het beleid tot 
vergaande onderscheiding tussen publieke en private middelen? 
 
Antwoord: 
Ja, in beginsel zijn er voldoende controlemiddelen om vast te stellen of er 
daadwerkelijk sprake is van een administratieve scheiding publiek en privaat, 
zoals het controleprotocol en de jaarrekening. Daarnaast zal de externe 
accountant van de instellingen dienen te verklaren dat de scheiding tussen 
publiek en privaat in de adminsitratie is aangebracht. De wijze waarop de 
externe accountant controleert wordt in hoge mate bepaald door het door Cfi 
opgestelde controleprotocol. De AD ziet er op toe dat dit controleprotocol 
wordt nageleefd. Het controleprotocol en de richtlijnen voor de jaarrekening 
zullen op dit onderdeel worden aangescherpt.  
   
 
82  
Is het mogelijk dat er soortgelijke arrangementen, waarvan de minister vermoedt 
dat er sprake is van een redelijk vermoeden van frauduleus handelen bestaan met 
bijvoorbeeld Nederlandse studenten of buitenlandse studenten dan nu onderzocht? 
 
Antwoord: 
Het antwoord kan thans nog niet worden gegeven. De in de brief van 12 maart 
2002 geschetste aanpak met betrekking tot intern onderzoek bij instellingen 
voor HBO, WO en BVE beoogd daarover zo spoedig mogelijk informatie te generen. 
   
 
83  
Bestaan er naast O&O vergelijkbare organisaties waar in publiek-privaat verband 
wordt samengewerkt?  
 
Antwoord: 
Zie antwoord 82.  
   
 
84  
Met welke functionarissen van de hogescholen is gesproken? Is er ook met 
functionarissen gesproken die de administratieve handelingen moeten verrichten? 
Op welke wijze hebben deze gesprekken plaatsgevonden? Welke procedure en 
tijdsspanne werden gevolgd voor hoor en wederhoor bij de hogescholen?  
 
Antwoord: 
Er is door de accountantsdienst onderzoek gedaan in de administratie. Verder 
zijn er interviews gehouden met collegeleden, directeuren en medewerkers van 
studentenadministratie en financiële administratie.  
 
   
85  
Wat is de betekenis van de zinsnede dat geen accountantscontrole is uitgevoerd 
zoals bedoeld in de Wet op de Registeraccountants?  
 
Antwoord: 
De werkzaamheden van een accountant bestaan normaal gesproken uit het 
controleren van een verantwoording. De accountant voegt zekerheid toe aan een 
dergelijke verantwoording door het geven van een accountantsverklaring. In dit 
onderzoek is er geen sprake van de controle van een verantwoording. Dit 
onderzoek is in overeenstemming met NIVRA richtlijn 920 uitgevoerd. Deze 
richtlijn heeft betrekking op "Opdrachten tot het verrichten van overeengekomen 
specifieke werkzaamheden met betrekking tot financiële informatie". Deze 
richtlijn heeft ten doel grondslagen vast te stellen en aanwijzingen te geven 
omtrent de vaktechnische verantwoordelijkheid van de accountant ten aanzien van 
de uitvoering van een opdracht en omtrent de vorm en inhoud van het rapport dat 
de accountant in het kader van een dergelijke opdracht uitbrengt. Aangezien de 
accountant slechts verslag doet van feitelijke bevindingen uit hoofde van de 
overeengekomen werkzaamheden wordt slechts zekerheid verschaft over de in de 



rapportage verstrekte financiële informatie en niet over de in het onderzoek 
betrokken verantwoordingen (zoals de jaarrekening van de hogeschool). Om dit 
duidelijk te maken is de accountant gehouden om in een dergelijk rapport de 
zinsnede "Geen accountantscontrole toegepast" te vermelden.  
  
   
86  
Op welke wijze gaat de minister controle uitoefenen op private hbo-instellingen 
met betrekking tot vermeende bij-inschrijving van hun studenten op 
rijksbekostigde instellingen? 
 
Antwoord: 
Op grond van artikel 7.1 van de WHW geldt titel 3 van hoofdstuk 7 waarin onder 
meer de inschrijvingsregelingen zijn opgenomen, niet voor de aangewezen 
instellingen. De relatie tussen de studenten en de aangewezen instellingen is 
een contractuele waar de overheid geen bemoeienis mee heeft. Een controle op de 
extra inschrijving van studenten van aangewezen opleidingen op bekostigde 
opleidingen kan dan ook alleen worden uitgevoerd bij de bekostigde 
instellingen. Wanneer sprake is van een bekostigde opleiding die uitgaat van 
een instelling die via een daartoe opgerichte rechtspersoon ook een aangewezen 
opleiding in stand houdt, zal dit een apart aandachtspunt kunnen zijn. Ik zal 
dit punt in het controleprotocol voor de instellingsaccountant opnemen. 
Daarnaast zal ik aanwijzingen geven voor een strikte scheiding tussen 
commerciële contractactiviteiten en publieke taken in het verlengde van het 
wetsvoorstel Markt en Overheid.  
 
   
87  
Op welke wijze wordt het toezicht op private instellingen meegenomen bij het 
aanscherpen van de  controleprotocollen? 
 
Antwoord: 
Er bestaan geen controleprotocollen voor niet uit de publieke middelen 
bekostigde instellingen, omdat deze geen bekostiging ontvangen. Niet uit de 
publieke middelen bekostigde instellingen kunnen dus niet meegenomen worden in 
de aanscherping. Zie ook het antwoord op vraag 86.  
   
 
88  
Op welke wijze wordt het inmiddels ontwikkelde systeem voor de afstemming op 
variëteit in leerwegen en -trajecten voor studenten meegenomen in de 
aanscherping van het controlebeleid zoals beoogd door de minister? 
 
Antwoord: 
Aan de accountantsdienst van mijn ministerie heb ik verzocht het punten 
bekostigingsmodel te bezien op mogelijkheden tot misbruik en oneigenlijk 
gebruik. De uitkomsten daarvan zullen worden meegenomen in het 
bekostigingsmodel en in mijn totale beleid om het controle beleid aan te 
scherpen.  
 
   
89  
Wordt in de in medio 2001 op schrift gestelde uitwerking over het project 
invoering studiepuntenbekostiging ingegaan op de risico’s van het huidige 
bekostigingsmodel? 
 
Antwoord: 
Ja, het rapport van de werkgroep bekostigingsbeleid treft u aan in Bijlage-3. 
 
    
90  
Waarom acht u forensisch, intensief en langdurig onderzoek niet te 
verwezenlijken? 
 
Antwoord: 



Het zou dan gaan om een integraal onderzoek naar de inschrijving en bekostiging 
van studenten bij 56 hogescholen. De uitvoering van een dergelijk omvangrijk 
onderzoek zal niet gelijktijdig bij alle scholen kunnen plaatsvinden, hetgeen 
een langere doorlooptijd tot gevolg heeft. Door deze zou te lang onzekerheid 
blijven bestaan voor de HBO-instellingen. Ik vind het van groot belang dat de 
sector zo snel mogelijk op orde komt. Daarom heb ik gekozen voor de 
bestuurlijke oplossing die ik u eerder gemeld heb.  
 
   
91  
Aan wat voor harde maatregelen wordt gedacht als bij controle achteraf wordt 
vastgesteld dat sprake zou zijn van onjuiste opgave? 
 
Antwoord: 
Indien bij controle achteraf blijkt dat er sprake zou zijn van onjuiste opgave 
zal worden bezien of er sprake is van misbruik of oneigenlijk gebruik van 
overheidsbekostiging. Indien dat aan de orde is, zal worden overgegaan tot 
terugvordering van ten onrechte ontvangen rijksbijdrage. Bij misbruik of 
oneigenlijk gebruik dat gepaard gaat met een vermoeden van frauduleuze 
handelingen zal in overleg worden getreden met het Openbaar Ministerie.  
   
 
92  
Is er aansluitend op het constateren van onregelmatigheden van de 
deelnamecijfers in het HBO een onderzoek ingesteld naar de oorzaken daarvan? 
 
Antwoord:  
In de Taskforce Van Lunteren worden de deelnamecijfers van de beleidsterreinen 
BVE, HBO en WO geanalyseerd en doorgelicht. In de  rapportage  van de Taskforce 
zal dit onderdeel worden meegenomen. 
 
   
93  
Wat is de reden dat de minister geen melding heeft gemaakt van zijn twijfels 
over de deelnamecijfers bij de begroting 2001, terwijl de Kamer vragen heeft 
gesteld over de problematiek van de “minder meer”studenten?   
Antwoord: 
In de begroting 2001 is het budget van het HBO neerwaarts bijgesteld met een 
bedrag van € 27,3 mln. vanwege een lagere raming van het aantal ingeschreven 
studenten ten opzichte van de raming van een jaar daarvoor. De Kamer heeft mij 
toen gevraagd om wanneer de raming van het aantal ingeschreven studenten voor 
2002 weer toe zou nemen, het budget van het HBO weer bij te stellen. Ik heb 
daarop geantwoord dat ik, wanneer zich daadwerkelijk een stijging voordoet, ik 
dezelfde uitgangspunten zal hanteren als bij de daling in 2001. Op dat moment 
had ik nog geen onderzoek laten doen naar eventuele fraude in het hbo. In de 
begroting 2001 heb ik opgenomen dat het kabinet meer behoefte had aan 
informatie over de stijging van het aantal studenten in het hoger onderwijs.  
   
 
94  
Wat is het oordeel van de HBO-raad over het nu voorliggende 
studiepuntenbekostigingsmodel? 
 
Antwoord: 
Tussen de HBO-Raad en OCenW bestaat overeenstemming over de uitgangspunten en 
de uitwerking van het punten bekostigingsmodel. Deze overeenstemming zal 
binnenkort worden bekrachtigd door een brief van mij aan de HBO-raad.  
 
   
95  
Gaat de Taskforce Rekenschap, zoals dat in goed Nederlands genoemd wordt, zich 
bezig houden met hbo, wo alsmede mbo-onderwijsinstellingen ? 
 
Antwoord: 



De Taskforce Rekenschap houdt zich bezig met een analyse van risico’s en 
kwetsbaarheden in de bekostigingsregels WO, HBO, BVE, VO en PO.  
    
 
96  
Is naar de mening van de minister "excessieve bekostiging" een vorm van fraude? 
 
Antwoord: 
In de voorbereiding van het HOOP-2000 is een verkenning naar een nieuw hbo-
bekostigingsmodel uitgevoerd in een gezamenlijke werkgroep bestaande uit 
hogescholen en de HBO-Raad. De conclusie hieruit was dat het bestaande hbo-
bekostigingsmodel onvoldoende rekening houdt met de toenemende flexibiliteit in 
onderwijstrajecten. Zolang dergelijke flexibele studiepatronen uitzonderingen 
zijn, hoeft dit geen onoverkomelijk probleem te zijn. Aangezien een dergelijke 
flexibel studiegedrag echter geen uitzondering meer is en waarschijnlijk steeds 
vaker zal gaan voorkomen, moet het bestaande model worden vervangen. In het 
HOOP-2000 heb ik de alternatieven geschetst.  
In het najaar van 1999 ben ik gestart met de uitwerking van een bekostiging die 
is gerelateerd aan het aantal studiepunten dat een student aan een hogeschool 
heeft behaald. Op deze wijze wordt een veel directere relatie gelegd met de 
daadwerkelijke onderwijsinspanning die een hogeschool levert. 
 
Omdat tijdens de voorbereiding van het HOOP-2000 al duidelijk werd dat een 
dergelijke principiële wijziging van het bekostigingsmodel veel tijd vergt, heb 
ik in 2000 een aanvullende reparatie op het bestaande bekostigingsmodel 
uitgevoerd, gericht op het voorkomen van de zogenoemde ‘excessieve bekostiging’ 
voor snel afstuderende studenten. Door mijn ministerie werd namelijk opgemerkt 
dat er steeds meer studenten in kortere tijd dan de normatieve 4 jaar 
afstudeerden. Door de forse toename over de jaren vond ik deze bekostiging niet 
meer in verhouding tot de onderwijs prestatie. Voor deze studenten geldt vanaf 
2001 niet meer de volledige diplomabekostiging, maar alleen bekostiging op 
basis van de één of twee jaar dat ze zijn ingeschreven. Op deze wijze wordt in 
ieder geval een betere relatie gelegd tussen de bekostiging en de 
onderwijsinspanning die een hogeschool levert.  
 
   
97  
Kunt u toelichten wat wordt bedoeld met: “Enige tijd geleden heb ik voorzien in 
beëindiging van het fenomeen “excessieve bekostiging.””? 
 
Antwoord: 
Zie het antwoord op vraag 96.  
 
   
98  
Hoever is de minister met de besluiten inzake individuele trajecten per 
instelling waarvan melding wordt gemaakt, kan de Kamer hier inzicht in 
verkrijgen  
 
Antwoord: 
Thans wordt in kaart gebracht wat de concrete maatregel per instelling moet 
zijn. 
In bijlage II bij de brief van 27 februari 2002 is aangegeven dat 
zorgvuldigheid, maatwerk en maatvoering daarbij een vereiste zijn. Opgemerkt 
zij overigens dat de betrokken instellingen ook de vragenlijsten betreffende 
intern onderzoek zullen ontvangen. Ik acht het verstandig de afronding van het 
individuele traject per instelling niet te voltooien, voordat de resultaten van 
de aanpak intern onderzoek voor die instelling bekend zijn.  
 
 
99  
Waarom zou er geen sprake meer zijn van de bij de start van het project 
“studiepuntenbekostiging” gehanteerde uitgangspunten? Welke wijzigingen hebben 
zich sinds de start mogelijk voorgedaan?  
 



Antwoord: 
Het eindrapport van de werkgroep bekostigingsbeleid is de basis geweest voor de 
uitgangspunten voor een nieuw bekostigingsmodel op punten.  De meeste 
aanbevelingen heb ik overgenomen. Op een paar aanbevelingen van de werkgroep 
ben ik afgeweken. Er wordt in het nieuwe bekostigingsmodel wel een 
diplomapremie gegeven. Deze is echter fors lager dan de diplomapremie in het 
huidige model. Daarnaast heb ik op verzoek van de HBO-raad een bekostiging 
ingevoerd van een ingeschreven student die voor de eerste maal zich inschrijft 
bij de betreffende instelling. Dit is echter beperkt tot een bedrag van ca. € 
500,- en daar tegen over dient een prestatie te staan door de instellingen in 
de vorm van een assesment. 
In december jl. Heeft de HBO-raad mij een voorstel gedaan om niet per jaar op 
behaalde punten te financieren, maar op de uitstroommomenten van de student 
alsmede om de behaalde punten per instelling te bekostigen en niet uit te gaan 
van onderlinge verrekening van de instellingen. Dit maakt de beheerslasten voor 
de instellingen lager. Ik laat dit voorstel toetsen.     
 
 
100  
Welke aanpassingen hebben op grond van de aanbevelingen van de HBO-raad 
plaatsgevonden? 
 
Antwoord: 
Zoals aangegeven in het antwoord op de vorige vraag zijn de aanpassingen op 
grond van de aanbevelingen van de HBO-raad geweest: 
� invoering van een instroombekostiging; 
� geen onderlinge verrekeningen van instellingen, maar bekostiging per 
instellingen van behaalde punten; 
geen bekostiging op behaalde punten per jaar, maar afrekening op het moment van 
uitstroom van een student bij de instelling.  
   
 
101  
Op grond waarvan is het toetsingskader tot stand gekomen? Is dit toetsingskader 
met betrokkenen of met de HBO-raad besproken?   
 
Antwoord: 
Het toetsingskader is vastgesteld door de accountantsdienst op basis van de WHW 
en de daarop gebaseerde regelingen. Dit toetsingskader is niet met de HBO-raad 
besproken. Betrokkenen hebben daar in een wederhoor procedure kennis van kunnen 
nemen.  
   
 
102 
Acht u de mogelijkheid aanwezig dat in het BVE en in het universitair onderwijs 
vergelijkbare praktijken als in het hbo voorkomen?  
 
Antwoord: 
Ja. 
 
 
103  
Welke juridische mogelijkheden heeft de minister om bedragen terug te vorderen 
van de instellingen? Op welke wijze is hij voornemens tot een berekening van 
het terug te betalen bedrag te komen? Wat gebeurt er met de terug te vorderen 
middelen?  
 
Antwoord: 
In artikel 15.1 WHW is bepaald dat als een of meer organen van een instelling 
in strijd handelen met het bepaalde bij of krachtens de WHW, ik kan bepalen dat 
de rijksbijdrage (een voorschot daaron-der begrepen) geheel of gedeeltelijk 
wordt ingehouden of opgeschort. Als later zou blijken dat de reden voor de in-
hou-ding of opschorting is vervallen, moet ik de rijksbijdrage wederom 
toekennen. Artikel 15.1 WHW biedt een algemene grondslag om maatregelen te 



nemen in gevallen dat door een or-gaan van een instelling in strijd met het 
bepaalde bij of krachtens de WHW is gehandeld.  
 
Indien uitgaven zijn gedaan in strijd met het bepaalde bij of krachtens de WHW, 
of indien werk-zaam-he-den ten behoeve waarvan de rijksbijdrage is verleend, 
niet behoorlijk zijn uitgevoerd of de rijks-bij-dra-ge ondoelmatig is 
aangewend, kan ik op grond van artikel 2.9, vierde lid, WHW be-pa-len dat de 
daarmee gemoeide be-dragen in mindering worden gebracht op de rijksbijdrage. 
Dit moet bin-nen een jaar na de ontvangst van de jaarrekening bekend worden 
gemaakt aan het instellingsbestuur.  
 
Op basis van bestendige rechtspraak kan in gevallen waarin een gesubsidieerde 
instelling (in de terminologie van de WHW een bekostigde instelling) onjuiste 
of onvolledige informatie heeft verstrekt, die heeft geleid tot onjuiste 
vaststelling van de bekostiging, de ten onrechte ontvangen rijksbijdrage worden 
teruggevorderd omdat dit onverschuldigd is betaald.  
Daarnaast kan op grond van de subsidietitel van de Algemene Wet Bestuursrecht 
die van overeenkomstige wijze van toepassing is op de onderwijswetgeving, een 
subsidievaststelling ten nadele van de ontvanger worden gewijzigd0 binnen een 
termijn van vijf jaar, gerekend vanaf de dag waarop de subsidievaststelling 
bekend is gemaakt: 
a) op grond van feiten of omstandigheden waarvan het bestuursorgaan bij de 
subsidievaststelling redelijkerwijze niet op de hoogte kon zijn en op grond 
waarvan de subsidie lager dan overeenkomstig de subsidieverlening zou zijn 
vastgesteld; 
b) indien de subsidievaststelling onjuist was en de subsidie-ontvanger dit wist 
of behoorde te weten; 
c) indien de subsidie-ontvanger na de subsidievaststelling niet heeft voldaan 
aan de aan de subsidie verbonden verplichtingen 
 
De wijze waarop de berekening van de terug te betalen rijksbijdrage zal 
plaatsvinden, is afhankelijk van individuele omstandigheden in het concrete 
geval. De algemene beginselen van behoorlijk bestuur, waaronder het 
evenredigheidsbeginsel en het zorgvuldigheidsbeginsel, heb ik hierbij in acht 
te nemen. Het doel is in ieder geval alle publieke gelden waarvan vast staat 
dat zij ten onrechte zijn uitgekeerd terug te halen. Zoals ik in bijlage 2 bij 
mijn brief van 27 februari 2002 heb aangegeven, zal ik over de bestemming van 
de aldus opnieuw beschikbaar gekomen middelen overleg voeren met de HBO-raad. 
Naar aanleiding van de antwoorden van alle instellingen op de vragenlijsten, de 
adviezen van de onafhankelijke commissie hierover, zal ik een besluit nemen 
over de berekening en inzet van terug te vorderen middelen.  
 
 
104 
Was het toegestaan Vlaamse studenten een vrijstelling van 38 studiepunten te 
geven op basis van een diploma dat zij nog niet in bezit hadden? 
 
Antwoord: 
Ja, die verlening van vrijstelling was toegestaan, omdat in de onderwijs en 
examenregeling van het bi-dilomeringstraject hiervoor een specifieke bepaling 
was opgenomen. De vrijstelling had dus geen betrekking op het Vlaamse 
graduaatsdiploma, maar enkel op het tot op dat moment gevolgde onderwijs in 
Vlaanderen. 
   
 
105  
Wilden de Vlaamse Hogescholen vanaf december 2000 de samenwerking met de 
hogescholen – uitgezonderd Brabant – niet meer voortzetten omdat men twijfels 
had over de kwaliteit? Waren er nog andere redenen waarom men de 
opleidingstrajecten wilde afbouwen? Is hierover kontakt geweest met het Vlaamse 
Ministerie van Onderwijs of uw ministerie?  
 
Antwoord: 
De Vlaamse hogescholen wilden vanaf december 2000 de samenwerking met de 
Nederlandse hogescholen niet meer voortzetten omdat er bij de Vlaamse 



hogescholen  geen overzicht meer wat de vertegenwoordigers van de 6 Nederlandse 
hogescholen nu precies kwamen doen bij de Vlaamse hogescholen in het kader van 
de kwaliteitsbewaking door de Nederlandse hogescholen. 
Andere redenen voor de Vlaamse hogescholen om de samenwerking te beëindigen 
zijn ons niet bekend. 
Het is niet bekend of de Vlaamse hogescholen contact hebben opgenomen met het 
Vlaamse ministerie van Onderwijs over het beëindigen van de 
opleidingstrajecten. 
 
 
106  
Wat wordt bedoeld met de passage dat het overleg tussen Hogeschool Amsterdam en 
Hanzehogeschool Groningen is mislukt vanwege verschil van mening over de rol en 
positie van O&O? Waaruit bestonden deze meningsverschillen?  
 
Antwoord: 
Er was geen verschil van mening tussen de Hogeschool van Amsterdam en de 
Hanzehogeschool Groningen  maar tussen enerzijds de Hogeschool Brabant en 
anderzijds de Hogeschool van Amsterdam en de Hanzehogeschool over de rol en 
positie van O&O rond het tot stand komen van het verticaal onderwijstraject. 
Het is mij niet bekend waar dit meningsverschil over ging.  
 
   
107 
Wat is de reden dat de Saxion Hogeschool in 2001 voor 1 oktober is over gegaan 
tot het rechtstreeks betalen van het collegegeld?  
 
Antwoord: 
Niet Saxion maar O&O is overgegaan tot het rechtstreeks betalen van het 
collegegeld vóór 1 oktober. De reden van het betalen van het collegegeld vóór 1 
oktober is dat studenten alleen voor bekostiging in aanmerking komen als het 
collegegeld is voldaan vóór deze datum (zie pagina 18 van het rapport onder 
punt 3 van paragraaf 3.2.1). 
 
   
108 
Zijn de facturen die O&O jaarlijks rond 1 februari naar de hogescholen stuurde 
ooit voorwerp van onderzoek geweest tijdens de jaarlijkse controle van de 
financiële administratie van de hogescholen door de accountants?  
 
Antwoord: 
Ja, de accountantsdienst heeft bij een aantal hogescholen vastgesteld dat de 
instellingsaccountants de facturen van O&O hebben onderzocht.  
   
109 
Waren er al eerdere aanwijzingen dat het onderwijs bij Delta onder de maat was? 
Op welke wijze wordt de kwaliteit van private opleidingen gecontroleerd?  
 
Antwoord: 
Bij het aantreden van de nieuwe directeur bij Delta op 1 september 2001 heeft 
deze geconstateerd dat het niveau van de opleiding onvoldoende aan de maat was. 
Dit feit is pas door het accountants rapport bekend geworden. 
De kwaliteit van private opleidingen valt buiten de kwaliteitscontrole van de 
minister van OCenW, behalve waar het aangewezen instellingen betreft, zoals de 
Dutch Delta Business School. Deze vallen onder de controle van de inspectie In 
een inspectierapportage over  kwaliteitszorg in het aangewezen hoger onderwijs 
in 1999 werd geconstateerd dat veel aangewezen instellingen niet voldeden aan 
de eisen uit artikel 1.18 van de WHW. In 2000 heb ik de Tweede Kamer 
geïnformeerd over maatregelen om de kwaliteitszorg in het aangewezen onderwijs 
conform de wettelijke vereisten te regelen (zie mijn brieven van 27 januari 
2000, kenmerkhbo/as/2000/1701 en 15 augustus 2000, kenmerk hbo/as/2000/27647). 
Sindsdien  wordt de kwaliteit van het aangewezen onderwijs op dezelfde wijze 
gecontroleerd als die van het bekostigde onderwijs. Het instellingsbestuur 
draagt er zorg voor dat, zo veel mogelijk in samenwerking met andere 
instellingen, wordt voorzien in een regelmatige beoordeling, mede door 



onafhankelijke deskundigen, van de kwaliteit. De beoordelingen van de 
onafhankelijke deskundigen zijn openbaar. De inspectie ziet toe op de kwaliteit 
van de externe beoordelingen. Langdurige ernstige tekortkomingen meldt zij aan 
mij.  
   
 
110 
Aan welke vormvoorschriften denkt de minister voor de inschrijving van 
studenten? Zijn er eerder signalen geweest dat de vormvoorschriften niet 
voldoen?  
 
Antwoord: 
De WHW bevat een aantal regelingen over de inschrijving als student of 
extraneus (de artikelen 7.32 tot en met 7.37). Op  dit moment worden de 
procedurele regels voor de inschrijving per instelling vastgesteld op grond van 
artikel 7.33, tweede lid, van de WHW. Nu is gebleken dat een eenduidige 
inschrijving van cruciaal belang is, dient naar mijn oordeel te worden bezien 
of nadere wettelijke voorschriften dienaangaande nuttig kunnen zijn. In dat 
kader is overleg met VSNU en de HBO-Raad de eerste activiteit die moet worden 
ondernomen. Het gaat er daarbij om te bezien of na doorlichting en kritische 
vergelijking tot stroomlijning – eventueel leidend tot aanvullende regelingen 
in de WHW zelf – dient te worden overgegaan. Van mijn kant zal ik daarbij in 
ieder geval één element aan de orde stellen: is het – ook al kan gezien het 
vigerende wettelijke stramien daar geen onzekerheid over bestaan – zinvol om in 
de wet te verankeren dat de inschrijving slechts op een door de aanstaande 
student ondertekend document  kan worden gebaseerd?  
   
111 
Hoe verhoudt zich de beschreven procedure van de nevenvestiging met de 
besluiten die de minister hierover in 2001 heeft genomen naar aanleiding van 
het advies van de HBO-raad over nieuwe opleidingen en nevenvestigingsplaatsen? 
 
. 
Antwoord: 
De op bladzijde 22 van het AD-rapport beschreven procedure is gehanteerd bij de 
besluitvorming over initiatieven van bekostigde hogescholen in het kader van de 
CROHO-procedure voor het studiejaar 2002-2003 voor het verzorgen van onderwijs 
buiten de gemeente van vestiging (nevenvestiging) van betreffende hogeschool. 
Deze procedure heeft een rol gespeeld bij het afstemmingsoverleg tussen de 
hogescholen in het kader van de zelfregie, in de eventueel noodzakelijk 
gebleken arbitrageprocedures, de doelmatigheidsbeoordeling door de 
Adviescommissie Onderwijsaanbod (in het geval het initiatief voor een 
nevenvestiging samenviel met de aanmelding van een nieuwe opleiding) en ten 
slotte bij mijn besluitvorming ex artikel 7.17, tweede lid, van de WHW. Een 
goedkeuring in dit verband kan overigens uitsluitend betrekking hebben op het 
Nederlandse grondgebied, omdat de WHW een territoriale werking heeft.    
 
 
112 
Is de accountantsdienst bij de vaststellingen op grond van de bevindingen ook 
nog op andere constructies gestuit die niet in het rapport zijn opgenomen, 
zoals opleidingen voor andere buitenlandse studenten of andere 
samenwerkingsvormen dan die met OenO? 
 
Antwoord: 
Ja, op dit moment onderzoekt de accountantsdienst een constructie tussen de 
Hogeschool van Amsterdam en een andere rechtspersoon.   
 
 
113 
Op grond waarvan is het voor bekostiging in aanmerking brengen van een 
taalprogramma niet onrechtmatig? Welke ruimte is er precies om studenten die 
nog niet helemaal toe zijn aan het reguliere programma omdat het gewenste 
niveau nog niet hebben in te schrijven en voor bekostiging in aanmerking te 
laten komen?  



 
Antwoord: 
De WHW bevat diverse bepalingen waarin het instellingsbestuur een student die 
niet (geheel) voldoet aan de in Nederland geldende vooropleidingseisen de keuze 
wordt gelaten de student vooraf aan een onderzoek te onderwerpen dan wel deze 
tijdens het eerste studiejaar in de gelegenheid te stellen deficiënties dan wel 
taalachterstanden weg te werken. Ik verwijs hierbij naar de bepalingen in 
artikel 7.25, 7.26 en 7.28 van de WHW. Het aanbieden van een taalprogramma in 
de beginfase van de opleiding met de bedoeling de student in staat te stellen 
het onderwijs met vrucht te volgen is  in de geest van de wet en derhalve niet 
onrechtmatig. 
   
 
114 
Waarom is het vermoeden van de minister dat de genoemde constructie met 
Masteropleidingen (gelijktijdig volgen van een bekostigde en niet bekostigde 
opleiding) niet aan de orde gesteld in het HOBEON onderzoek en waarom zijn uit 
het HOBEON onderzoek hier geen aanwijzingen uit naar voren gekomen? Wat is de 
reden dat de onderzoeksopdracht van het HOBEON onderzoek rond de zomer van 2001 
is aangepast (zie eerdere kamervragen Hamer/Lambrechts)? Welke invloed heeft de 
HBO-raad op de opdrachtformulering gehad?  
 
Antwoord: 
Onderwerp van het onderzoek van Hobeon was de verkenning van mogelijke 
arrangementen voor de financiering van maatschappelijk relevante 
Masteropleidingen in het hoger beroepsonderwijs in de toekomst. Vermoedens over 
genoemde constructie bestonden niet bij de formulering van het onderzoek.. Uit 
de feiteninventarisatie met betrekking tot de financiering van de huidige 
masteropleidingen is de genoemde constructie niet naar voren gekomen.  
De aanpassing van de onderzoeksopdracht aan Hobeon heeft betrekking op de 
zogenaamde fase B van het onderzoek: het bevragen van organisaties en 
instellingen die op de een of andere manier belang (kunnen) hebben bij het 
opzetten en uitvoeren van HBO Masteropleidingen.  Het gaat hier bijvoorbeeld om 
beroepsverenigingen, werkgeversorganisaties, vakbonden, brancheorganisaties 
intermediaire organisaties en expertise centra.  
Omdat het identificeren van mogelijke scenario’s/arrangementen centraal stond, 
was het de bedoeling om het onderzoek –mede in verband met de oorspronkelijk 
beoogde korte doorlooptijd- te beperken tot enkele sectoren. In tweede aanleg 
is besloten het onderzoek te verbreden tot alle (zes) sectoren. De opdracht aan 
Hobeon is dienovereenkomstig aangepast. Een belangrijke overweging daarbij was  
de beoogde samenhang met de verkenning van mogelijke lange termijn scenario’s 
voor de financiering van Masteropleidingen in het hoger onderwijs.   
Het overleg met de HBO-raad heeft niet geleid tot aanpassing van de 
vraagstelling voor het verzamelen van feitelijke gegevens over het huidige 
aanbod van Masteropleidingen in het hoger beroepsonderwijs.  
  
   
115  
Is het onderwijs binnen de adoptiemodulen zodanig opgezet dat met recht 
gesproken kan worden van een didactische vernieuwing? (rapport 
Accountantsdienst) 
 
Antwoord: 
Het namens de Nederlandse hogescholen verzorgde onderwijs was verschillend ten 
opzichte van de didactische werkvormen die door de Vlaamse hogescholen werden 
gehanteerd. Het curriculum van de Vlaamse hogescholen kent vrij traditionele 
onderwijsvormen zoals hoorcolleges en is sterk op kennis gericht. In de namens 
de Nederlandse hogescholen verzorgde modules waren onderwijsvormen ingeruimd 
die meer waren gericht op vaardigheden en activerend onderwijs zoals het 
probleemgestuurd leren en het projectonderwijs. 
 
   
116 
Wat is de reden dat de Saxion Hogeschool meldt dat 53 studenten niet worden 
ingeschreven bij het CRIHO, wat zijn de administratieve onjuistheden dat dit 



vervolgens toch gebeurt en op welk moment is geconstateerd dat zij weer zijn 
uitgeschreven of aangemerkt als niet voor bekostiging in aanmerking komend? 
 
Antwoord: 
De reden van het niet inschrijven van de 53 studenten is, dat inschrijving had 
kunnen leiden tot onrechtmatige bekostiging (zie rapport pagina 40). 
De inschrijving is in eerste instantie toch geschied omdat de medewerker van 
Saxion die de inschrijving in CRIHO heeft verricht niet tijdig op de hoogte was 
gesteld door het Raad van Bestuur van Saxion van het besluit om af te zien van 
het inschrijven van de 53 studenten. 
In januari 2002 heeft de AD geconstateerd dat de 53 studenten weer zijn 
uitgeschreven of aangemerkt als niet voor bekostiging in aanmerking komend.     
 
 
117 
Maken taalcursussen zoals de Saxion hogeschool heeft uitgevoerd onderdeel uit 
van de hbo-opleidingen/CROHO. Is het mogelijk voor studenten uit China en 
Vietnam met een taalachterstand in het Nederlands en Engels de genoemde hbo-
opleidingen zoals IBMS te volgen?  
 
Antwoord: 
De taalcursussen maken deel uit van het onderwijsprogramma van de opleiding 
Commerciële economie/International business and management studies. De 
opleidingen zijn in het CROHO geregistreerd. In verband met de taaldeficiëntie 
van de betrokken studenten zijn de taalcursussen naar voren gehaald in het 
programma. De student kan daardoor in staat worden gesteld om de rest van het 
programma van de opleiding te volgen, zij het in een iets andere volgorde dan 
de student die niet met een dergelijke deficiëntie kampt. De opleiding heeft 
een aangepast onderwijsprogramma opgesteld dat aansluit bij de 
eindkwalificaties van de opleiding.  
 
 
118  
Is het mogelijk dat er soortgelijke arrangementen waarvan de minister vermoedt 
dat er sprake is van een redelijk vermoeden van fraudeleus handelen bestaan met 
bijvoorbeeld Nederlandse studenten of andere buitenlandse studenten dan nu 
onderzocht?  
 
Antwoord:   
Zie het antwoord op vraag 82. 
  
   
119  
Heeft de inspectie in het verleden een vergelijkbaar onderzoek gedaan naar het 
functioneren van examencommissies? Zo, ja zijn er grote veranderingen waar te 
nemen? Zo nee, hoe was in het verleden het toezicht naar het functioneren van 
de examencommissies? Hoe was voor 1999 het oordeel over het niveau en inhoud 
van de toetsen?  
 
Antwoord: 
De inspectie is rond 1999 begonnen met onderzoek naar de gang van zaken bij de 
examens in het gehele onderwijs en heeft daar sindsdien over gerapporteerd in 
het Onderwijsverslag. Ten aanzien van het hoger onderwijs heeft de inspectie 
dit jaar onderzoek gedaan naar het functioneren van examencommissies.  
Tot nu toe vormden examencommissies geen afzonderlijk object van toezicht. 
Aanleiding voor het inspectieonderzoek vormden recente ontwikkelingen in en 
rond het hoger onderwijs, zoals bijvoorbeeld de opkomst van ICT, nieuwe 
onderwijsvormen en flexibilisering van leerwegen, accreditatie, juridisering en 
internationalisering.  
 
   
120  
De inspectie constateert dat door een gebrek aan invloed er te weinig controle 
is op het tegengaan van oneigenlijke toekenning van studiepunten van docenten, 
zoals bij te lichte beoordeling. Verwacht de minister dat door formele 



verantwoording een volledige docentensamenstelling en een intensivering van de 
rol van de examencommissie in de toezichtcyclus, er voldoende waarborgen zijn? 
 
Antwoord: 
Ik ga er vanuit dat een adequate samenstelling, duidelijkheid over de rol, 
taken, bevoegdheden en verantwoordingslijnen en een stevige positie van de 
examencommissies binnen de instellingen een waarborg is voor de kwaliteit van 
toetsing en examinering. Complementair aan de interne kwaliteitsborging biedt 
de externe kwaliteitsbeoordeling en accreditatie voldoende handvatten voor 
verbetering en bijsturing.   
   
 
121  
De inspectie schrijft dat in het hoger onderwijs het gezamenlijk uitvoeren van 
een groepsopdracht de laatste jaren steeds gebruikelijker is geworden en dat 
hierdoor 'meeliften' kan ontstaan. Heeft de inspectie ook een vergelijking 
gemaakt tussen de instroomaantallen van studenten en de uitstroomaantallen? Zo, 
ja zijn ten opzichte van eerdere jaren de instroomaantallen relatief gestegen, 
de uitstroomaantallen relatief gestegen en is er sprake van een 'meelift'-
effect? 
 
Antwoord: 
Bij de ontwikkeling van de verhouding tussen instroom en uitstroom op macro-
niveau spelen talrijke factoren, niet het minst de ontwikkeling van de 
kwaliteit van het onderwijs. Bij de analyse van die cijfers kan een eventueel 
effect van meeliftgedrag niet worden onderscheiden.  
 
   
122  
Heeft de inspectie signalen dat het aantal vrijstellingen de afgelopen jaren is 
toegenomen? 
 
Antwoord: 
De inspectie beschikt niet over kwantitatieve gegevens over de omvang van de 
vrijstellingen op dit ogenblik. Uit het inspectieonderzoek bleek dat overleg 
over vrijstellingen in termen van tijdsbesteding een van de belangrijkste taken 
van de examencommissie is. Daarom heeft de inspectie in het onderzoek naar het 
functioneren van de examencommissies reeds aangekondigd de omvang van 
vrijstellingen in termen van studiepunten en de wijze waarop instellingen ermee 
omgaan te zullen onderzoeken. Naar het verlenen van vrijstellingen aan zij - 
instromers verricht de inspectie op het ogenblik reeds onderzoek.  
  
  
123  
Is er op grond van het inspectieonderzoek naar de rolopvatting en functioneren 
van examencommissies extra voorlichting noodzakelijk? 
 
Antwoord: 
Zoals ik heb aangegeven in mijn beleidsreactie op het onderzoek van de 
inspectie naar het functioneren van examencommissies in het hoger onderwijs, 
neem ik de aanbeveling van de inspectie over dat zij een vervolgonderzoek doet 
naar de vraag hoe bij alle opleidingen de transparantie van het functioneren 
van de examencommissies is gewaarborgd. 
Voorts neem ik de aanbeveling van de inspectie over om de instellingen te 
vragen verantwoording af te leggen van de werkzaamheden van examencommissies 
door middel van een jaarlijkse rapportage. 
Ook wil ik, zoals de inspectie eveneens aanbeveelt, met de instellingen bezien 
hoe de examencommissies zich in plaats van via het bestuur, rechtstreeks via 
het jaarverslag van de instelling kunnen verantwoorden.   
Deze maatregelen moet de rekenschap over het functioneren van de 
examencommissies verscherpen en de transparantie van de werkzaamheden van 
examencommissies verhogen. 
Naar aanleiding van het eerdergenoemde vervolgonderzoek, dat  de inspectie in 
het najaar van 2002 zal verrichten, zal ik bezien of naast andere mogelijke 
vervolgacties ook extra voorlichting nodig is.   



 
  
124  
Wanneer verwacht de minister dat de Onderwijsraad komt met een toetsing in het 
gehele onderwijs? 
 
Antwoord: 
Ik verwacht het advies, conform de kwartaalplanning van de Onderwijsraad, het 
derde kwartaal van 2002. Het behelst hier overigens een onderwijsbrede 
adviesaanvraag aan de Onderwijsraad over de toekomst van examensystemen, in 
relatie tot competenties. Als zodanig handelt het advies niet over de kwaliteit 
van de huidige onderwijssystemen.  
 
   
125  
Hoe ziet de minister de afstemming van het inspectierapport van najaar 2002 en 
de taak van het Accreditatieorgaan? 
 
Antwoord: 
De rapportage van de inspectie over het in het najaar van 2002 te verrichten 
onderzoek kan waardevolle informatie opleveren omtrent de verbetering c.q. 
handhaving van de borging van de kwaliteit van toetsing en examens. Dit zowel 
in de overgangsfase voor het op te richten accreditatieorgaan, waarvoor ik de 
inspectie heb verzocht haar kennis (bestanden) en andere relevante informatie 
(dragers) in te brengen en het formuleren van het accreditatiekader, als voor 
het functioneren van de inspectie in de toekomst. 
Los daarvan kunnen de resultaten van dit inspectierapport uiteraard aanleiding 
geven tot directe maatregelen en/of overleg met de instellingen om tot 
verbeteracties te komen.  
 
   
126  
Hoe verklaart de minister dat de genoemde constateringen niet eerder aan het 
licht zijn gekomen? Heeft de minister of het ministerie eerder klachten van 
studenten of personeelsleden gekregen over de kwaliteit van examens of 
tentamens?  
 
Antwoord:  
In het Onderwijsverslag 2000 (uitgebracht in april 2001) heeft de inspectie 
voor het eerst expliciet aandacht besteed aan signalen over het toetsbeleid.  
Klachten over de kwaliteit van examens of tentamens komen terecht bij de 
instellingen, de inspectie en ook het ministerie. De bevoegdheid om te oordelen 
over dit soort klachten is belegd bij de examencommissie van de opleiding en op 
de beroepsmogelijkheid bij het College van Beroep waarbij de hogeschool is 
aangesloten. Reden waarom bij eventueel door mij ontvangen klachten naar 
vorengenoemde commissie en College wordt verwezen.  
 
   
127  
Bij de minister is de vraag gerezen of de examencommissies wel de cruciale rol 
hebben gespeeld die hen toekomt, die er uiteindelijk in uitmondt dat de 
examencommissie het getuigschrift uitreikt ten bewijze van het feit dat het 
examen met goed gevolg is afgelegd. Is de minister van plan om dit verder uit 
te zoeken? 
 
Antwoord: 
In het accountantsrapport zijn een aantal specifieke gevallen gesignaleerd 
waarbij vragen gesteld kunnen worden bij de rol van de examencommissies. Mede 
naar aanleiding daarvan heb ik in mijn beleidsreactie op het inspectieonderzoek 
naar het functioneren van de examencommissies in het ho aangegeven dat er op 
verschillende onderdelen nader onderzoek zal worden gedaan voor het hele hoger 
onderwijs. De inspectie zal mij op 8 april nader rapporteren over de vraag of 
alle opleidingen beschikken over de wettelijk voorgeschreven examencommissies, 
samengesteld conform de wettelijke vereisten.  



Daarenboven heb ik de instellingen gevraagd vóór 15 april te rapporteren over 
hun beleid ten aanzien van de  examens. Hierover zal de kamer vervolgens worden 
geïnformeerd. De inspectie zal op basis daarvan in het najaar van 2002 een 
onderzoek verrichten waarin ook de uitvoering van dat beleid onderzocht wordt.   
   
 
128  
Wanneer heeft de onderwijsinspectie voor het eerst bij  de minister gewag 
gemaakt van het feit dat de kwaliteit van het onderwijs, de wijze van 
examinering en de diplomering onder de maat waren? Is door de 
onderwijsinspectie nooit de relatie gelegd met de wijze van bekostiging, 
diplomabonus, publiek private arrangementen en buitenlandse studenten? 
 
Antwoord: 
De beoordeling van de kwaliteit van de opleidingen, inclusief die van de 
examinering en de diplomering, berust bij de visitatiecommissies. Waar deze op 
ernstige tekortkomingen zijn gestuit heeft de inspectie daarop  toegezien. 
Daarnaast heeft de inspectie in de afgelopen jaren in het Onderwijsverslag aan 
mij gerapporteerd over het totaal van de het verslagjaar verschenen 
visitatierapporten. Daarbij viel in de laatste jaren een kritische opstelling 
waar te nemen van de visitatiecommissies ten aanzien van de relevantie en het 
niveau van de toetsing en van de borging van de kwaliteit. Dit was mede 
aanleiding voor de inspectie om voor het Onderwijsverslag 2000 de borging van 
de toetsing te onderzoeken en voor het Onderwijsverslag 2001 het functioneren 
van de examencommissies. Overigens heeft de onderwijsinspectie nooit 
vastgesteld dat de kwaliteit van het onderwijs, de wijze van examinering en de 
diplomering over de gehele linie niet zouden voldoen. De visitatiecommissies, 
en dus de inspectie, toetsen de kwaliteit van het onderwijs zelf, niet die van 
de bekostiging.  
 
 
129  
Hoe verklaart de minister dat de visitatierapporten maar zeer gedeeltelijk de 
gebreken in de kwaliteit en van de examinering aan het licht hebben gebracht?  
 
Antwoord: 
De visitatiecommissies constateren wel degelijk de gebreken van de opleidingen 
die zij bezoeken en hun eventuele falen wordt wel degelijk door de inspectie 
waargenomen. Wel zullen maatschappelijke ontwikkelingen in en rond het hoger 
onderwijs, als wijze van financiering en bestuur, de opkomst van ICT, nieuwe 
onderwijsvormen en flexibilisering van leerwegen, juridisering en 
internationalisering, de effectiviteit van de bestaande kwaliteitswaarborgen 
onder druk zetten. Dit is een geleidelijk proces, waarvan de gevolgen in de 
hand gehouden kunnen worden door tijdige modernisering van het 
kwaliteitsbewakingstelsels, zoals ik beoog met de invoering van het 
accreditatiestelsel. Bij de examinering heeft de inspectie in haar rapport in 
de eerste plaats de veroudering, en daarmee de langzaam toenemende 
ontoereikendheid van de bestaande waarborgen voor kwaliteit aan het licht 
gebracht. Zie ook het antwoord op vraag 119. 
   
 
130  
De minister stelt dat hij erop toe zal zien dat de kwaliteit van examens bij de 
accreditatie stelselmatig en nauwgezet wordt getoetst. Doelt de minister 
daarbij op de door de inspectie voorgestelde maatregelen om de positie van de 
examencommissies te versterken?  
 
Antwoord: 
Met nauwkeurige en stelselmatige toetsing doelde ik in dit verband op de 
toetsing van het nationaal accreditatieorgaan conform het vast te stellen 
accreditatiekader. In het vast te stellen accreditatiekader en de toets nieuwe 
opleidingen zal expliciet aandacht worden besteed aan de (borging van de) 
kwaliteit van examens en tentamens. Het adequaat functioneren van 
examencommissies speelt daarbij een belangrijke rol 



Als gezegd in de beleidsreactie op het rapport van de inspectie over het 
functioneren van examencommissies, zal ik bij de ministeriële goedkeuring van 
de accreditatiekaders dit aspect zwaar laten wegen.  
 
   
131  
Wordt de Tweede Kamer vooraf of achteraf op de hoogte gesteld van de 
goedkeuring van deze kaders? 
 
Antwoord: 
In het onlangs door de Tweede Kamer aanvaarde wetsvoorstel met betrekking tot 
accreditatie in het hoger onderwijs is opgenomen dat een voornemen van de 
minister tot goedkeuring van de accreditatiekaders wordt voorgelegd aan beide 
kamers der Staten-Generaal.  
 
 


